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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, senyores i senyors diputats, començarem la
sessió. I en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Sí, presidenta. Maria Antònia Sureda substitueix Josep
Melià.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Sí, presidenta. Antonio Sanz substitueix Josep Castells.

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Presidenta, Josep Ferrà substitueix Joana Campomar. 

EL SR. BONET I DÍAZ:

Sí, presidenta, Javi Bonet substitueix Antoni Costa.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Sí, Sra. Presidenta. Jesús Méndez substitueix Marc
Pérez-Ribas.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Sí, presidenta, Pilar Carbonero substitueix Pilar Costa.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Damià Borràs substitueix Maria Antònia Truyols. 

Compareixença del Sr. Conseller de Medi Ambient i
Territori per informar sobre el Projecte de llei RGE núm.
11620/22, de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023 (escrit RGE
núm. 11621/22).

L'ordre del dia consisteix en la compareixença del conseller
de Medi Ambient i Territori per tal d'explicar els pressuposts
de la seva conselleria per a l'any 2023.

Assisteix a la sessió el conseller de Medi Ambient i
Territori, Sr. Miquel Mir i Gual, acompanyat de la Sra. Catalina
Inés Perelló i Carbonell, secretària general; del Sr. Llorenç Mas
i Parera, director general d'Espais Naturals i Biodiversitat; de
la Sra. Joana Maria Garau i Muntaner, directora general de
Recursos Hídrics; de la Sra. Maria Magdalena Pons i Esteva,
directora general de Territori i Paisatge; del Sr. Joan Ramon i
Villalonga, director gerent de l'IBANAT; de la Sra. Aina Maria
Bernad i Barceló, secretària general de l'IBANAT; del Sr.
Guillem Rosselló i Alcina, director gerent d'ABAQUA; del Sr.
Juan Calvo i Cubero, secretari general d'ABAQUA; de la Sra.
Francisca Mir i Socias, gerent de SITIBSA; de la Sra. Núria
Felip i Puig, cap de gabinet; del Sr. Jaume Viás i Puiggalí,
responsable de Comunicació; de la Sra. Neus Suñer i Torres,
interlocutora parlamentària; i de la Sra. Neus Albertí i Mateu,
assessora tècnica.

Té la paraula el Sr. Conseller de Medi Ambient i Territori
per a l'exposició oral. Gràcies. 

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Senyores diputades, senyors
diputats, molt bona tarda. En primer lloc, i com no pot ser
d'altra manera, i com cada any faig, primer de tot, agrair a tot
el meu equip, el que m’acompanya avui i el que no ha pogut
venir la seva feina diària, no només per a aquesta conselleria,
sinó també per a aquestes illes, per tant, aquest agraïment
públic.

Com és sabut, l'objectiu d'aquesta compareixença és detallar
en aquest cas el pressupost de la Conselleria de Medi Ambient
i Territori de cara a l'any 2023; un pressupost que ascendeix a
235.298.331 euros, que deriva, per tant, en un increment de
gairebé 41 milions d'euros, un 21,2% més respecte dels
pressuposts d'enguany. Així, doncs, i sense més dilació, podem
dir i afirmar que ens trobam davant el pressupost més elevat
que ha tengut aquest departament en tota la història de les Illes
Balears, tot confirmant també la tendència que a la vegada
s'havia vingut experimentant des de l'any 2015 fins a dia d'avui. 

Concretament, el pressupost de la Conselleria de Medi
Ambient i Territori és de 208.873.331 euros, als quals se li han
de sumar 26.425.000 euros provinents del fons de l'Impost de
Turisme Sostenible.

No obstant això, però, i en termes estrictament
pressupostaris, que fins i tot si obviam aquests fons
extraordinaris, els fons derivats de l'Impost de Turisme
Sostenible, el pressupost ordinari de la conselleria, per tant, el
pressupost propi per a l'any 2023 augmenta, i ho fa amb 14,8
milions d'euros. Per tant, un 7,6% més que enguany, fet que
confirma de la mateixa manera i també un cop més, el
compromís del Govern amb el medi ambient d'aquestes illes,
deixant palès també que ens creim de ver que cal deixar unes
illes millors per a les generacions futures. 

Ho hem viscut aquest estiu i aquesta tardor, els efectes de
l'emergència climàtica s'han fet més presents que mai -com
deia- aquest 2022, un any marcat per les poques precipitacions
i per les onades de calor, que han marcat màxims històrics, tant
per la seva durada com per la temperatura assolida també a la
mar. Aquesta situació lligada a la recuperació turística, després
de pràcticament dos anys de la minva de visitants per mor de la
pandèmia de la COVID-19, han generat tensions pel que fa a la
disponibilitat de recursos hídrics, però també quant a la fauna
i la flora marina, terrestre i també quant a l’aigua dolça, en
definitiva -i crec que s'ha de dir també sense pal·liatius-,
derivant en una saturació arran d'aquesta pressió antròpica
massiva.

Ja ho alertava en el seu moment el Laboratori
interdisciplinari sobre canvi climàtic de les Illes Balears, l'any
2019, en un estudi sobre els impactes actuals i previstos del
canvi climàtic sobre l'arxipèlag que va publicar el Consell
Econòmic i Social, i, entre els quals, destaquen la augment del
nivell de la mar, la intensitat, la freqüència i la durada de les
onades de calor o la intensificació de l'estrès hídric. Aquests i
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altres impactes tendran efectes tant sobre el medi natural com
sobre la salut, l'economia de les Illes i suposen també un risc
per al benestar de la població, especialment aquella amb risc de
vulnerabilitat, com també subratlla l'informe anual 2021-2022
del Comitè d'experts per a la transició energètica i el canvi
climàtic de les Illes Balears. 

Negar, per tant, aquesta realitat que ja s'està vivint a les Illes
Balears pel que fa al canvi climàtic, significaria acceptar un
retrocés en les polítiques d'adaptació i minimització dels seus
efectes que la Conselleria de Medi Ambient i Territori ha anat
executant any rere any i que es reflecteixen també en aquests
pressuposts.

Com deia, uns pressuposts que des de 2020, els primers
comptes que vaig presentar en aquesta cambra com a conseller
han augmentat en 81,4 milions d'euros o 65,5 milions d'euros
si descomptam l'Impost de Turisme Sostenible. Aquest
increment ha estat també gràcies, i en part almanco des
d'enguany a execució de fons europeus, del Mecanisme de
recuperació i de resiliència, que, per als comptes de 2023
continuen tenint un paper cabdal. I és que aquestes aportacions
que es canalitzen a través del Pla de recuperació, transformació
i resiliència del Govern espanyol i que aposten per diversificar
l'economia donant més pes a les polítiques verdes, blaves i
digitals, vénen a reforçar la línia de feina que la conselleria ja
es va marcar a l'inici d'aquesta legislatura com continuïtat
també de les tasca iniciada el 2015 amb el conseller Vicenç
Vidal al capdavant.

Com a novetats respecte de la destinació d'aquests fons amb
vista a l'any 2023 destaca la digitalització del cicle de l'aigua,
actuacions per a la minimització de riscs d'inundacions i també
la conservació de la biodiversitat marina. A més, el factor
d'insularitat, recollit dins el Règim Especial de les Illes Balears,
aportarà 21.872.846 euros el pressupost de la Conselleria.
Aquests fons finalistes finançarà amb diverses actuacions
majoritàriament en recursos hídrics, però també en neteja del
litoral. 

Pel que fa al sector instrumental de la conselleria, aquest té
un pressupost de 136.286.329 euros, pràcticament 24 milions
d'euros més que enguany. D'aquests, gairebé 108,5 milions
d'euros corresponen a l'Agència Balear de l'Aigua, demostrant,
una vegada més, el compromís d'aquesta conselleria en la
millora de les infraestructures hídriques, tant pel que fa al
sanejament i la depuració com pel que fa també a abastament.
Amb tot el pressupost consolidat que recull, el de la Conselleria
de Medi Ambient i Territori pròpiament, i els dels ens públics
que en depenen, ascendeix a un total de 241,8 milions d'euros,
gairebé 14 milions d'euros més que enguany. 

Entrant ja a desglossar aquests pressuposts per capítols,
després d'aquesta primera perspectiva panoràmica, i si entram
-com els comentava- amb detall dels pressuposts de cara a l'any
2023, el desgranament dels comptes per capítols queda de la
següent manera. 

El capítol 1, que fa referència a personal, comptarà amb
18,9 milions d'euros i augmenta un 4,17% respecte de 2022. El
capítol 2, referent a despeses corrents, 7,4 milions d'euros, i
s’incrementa en un 2%. El capítol 3, referent a taxes, 4.000

euros. El capítol 4, el que fa referència a transferències i
subvencions corrents, 85,2 milions d'euros i augmenta un total
d'un 12% respecte d'enguany. El capítol 6, referent a
inversions, 24,8 milions d'euros i experimenta, en aquest cas,
una lleugera davallada que respon estrictament a un tema
comptable, i és que en exercici de l'any 2022 es varen
pressupostar els fons provinents del Pla de recuperació,
transformació i resiliència en la seva totalitat, mentre que, amb
vista a l'any 2023, per tant, els pressuposts que presentam avui,
s'ha decidit consignar únicament allò que està previst executar
a l'anualitat esmentada, a causa d’això, doncs, suposa una
baixada d'aquests 16 milions d'euros, mentre que -com deia- en
el capítol 6 només es davalla un 6%, fet que vol dir que també
incrementam en pressupost propi. I, finalment, el capítol 7,
referent a transferències i subvencions de capital, comptarà
amb un total de 72,4 milions d'euros i augmenta in 9,75%. 

Si entram a desglossar cada una de les àrees que conformen
la Conselleria de Medi Ambient i Territori, començant per la
Secretaria General, el programa 571 J, té un pressupost total de
16,2 d'euros i augmenta un 4,8% i amb una clara aposta per
seguir millorant els mitjans de la conselleria i les condicions i
eines de feina de tots els seus treballadors i treballadores. De
fet, aquesta legislatura ja s'han fet inversions per millorar els
centres de treball d'Eivissa i de Menorca, i en aquesta darrera
illa, a Menorca, s'ha iniciat enguany i es continuarà treballant
al llarg de l'any 2023.

Per altra banda, des de 2016, des d'aquest programa s'han
dotat un total de 33 noves places de funcionaris a la conselleria,
entre les quals hi trobam 9 agents de medi ambient, personal
del Parc Natural Marítimoterrestre d'Es Trenc-Salobrar de
Campos, personal per al Parc Nacional Marítimoterrestre de
Cabrera o personal per a les direccions generals de Recursos
Hídrics i de Residus. 

Igualment, en aquestes dues legislatures, s'ha anat millorant
la flota de vehicles per als nostres treballadors, amb l'adquisició
de 31 nous vehicles, sense comptar, òbviament, els del sector
públic que cada una de les empreses també han anat treballant
per renovar aquestes flotes. I, amb vista a l'any que ve, de fet,
hi ha prevista també la compra de 9 vehicles més, 5 dels quals
seran, en aquest cas, per als agents de medi ambient. 

Finalment, també s'emmarca en aquest programa la
Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears, que, com
vostès saben, és l'òrgan ambiental de la comunitat autònoma de
les Illes Balears i que té com a objectiu principal el d'ajudar a
garantir un desenvolupament més sostenible per a aquestes
illes, i, òbviament s’inclouen també dins aquest programa les
despeses corrents de la pròpia conselleria. 

Pel que fa a la Direcció General de Recursos Hídrics, el seu
pressupost per a l'any que ve se situa en el 120,9 milions
d'euros amb un augment d'un 19,7% respecte d'enguany, fet que
suposa que disposarem de gairebé 20 milions d'euros més per
invertir en el cicle de l'aigua. De fet, seran 40 milions d'euros
més, ja que a la quantitat esmentada se li han de sumar 20
milions d'euros més provinents -com vostès saben- dels fons de
l'Impost de Turisme Sostenible, que es transferiran als consells
insulars i a partir d'aquí als ajuntaments al llarg de quatre anys,
per tal que puguin obrir convocatòries dirigides als municipis
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per reduir les pèrdues de xarxes municipals de distribució
d'aigua potable. Així es va acordar, de fet, a la darrera
conferència de presidents i presidentes el passat 22 de
setembre, en el marc del Pacte per l'aigua que es continua
desenvolupant, i és que, senyores i senyors diputats, el 27% de
l'aigua potable de mitjana es perd per la xarxa de distribució,
unes pèrdues que en alguns municipis arriben a ser superiors al
60%. 

En aquest sentit, cal subratllar que el Govern ha aconseguit
enguany un rendiment del 97,5% de la xarxa d'aigua potable en
alta a Mallorca i del 98,5% a Eivissa. Per això ara volem ajudar
també que els municipis puguin assolir un objectiu similar, com
els comentava, dins el marc del Pacte per l'aigua.

Tot i que des d'aquesta Conselleria de Medi Ambient i
Territori s'ha donat suport tècnic als ajuntaments que així ho
han sol·licitat, per part de la Direcció General de Recursos
Hídrics, el cert és que cal posar més esforços i recursos per
evitar la pèrdua d'aigua potable en un context de minva de
disponibilitat davant una realitat d'emergència climàtica
manifesta. 

El Govern continua fent feina en la millora i ampliació
d'algunes estacions de dessalació, però no es pot dependre
d'aquestes instal·lacions per seguir creixent sense límits, sinó
que la seva funció ha de ser la de alleujar la pressió sobre els
aqüífers per tal de propiciar-ne la recuperació i poder-los
utilitzar els pics d'alta demanda, sobretot durant l'estiu. 

És per això que la política de preus de l'Agència Balear de
l'Aigua ABAQUA facilita la compra d'aigua dessalada a
l’hivern amb preus més baixos per tal que aquesta s'utilitzi amb
aquesta concepció i es pugui emmagatzemar en dipòsits
municipals. En definitiva, no és ambientalment sostenible fer
noves dessaladores mentre l’aigua que es produeixen a un alt
cost monetari i energètic es perdi la xarxa municipal. 

Però tornant al pressupost ordinari, que sense comptar
aquests 20.000.000 d'euros l'impost de turisme sostenible, la
dotació de la Direcció General de Recursos Hídrics suposa
gairebé el 60,5% del pressupost de tota la conselleria i, com els
deia abans, ha increment, ha incrementat en gairebé 29 milions
d'euros respecte de l'any 2020.

Pel que fa al domini públic hidràulic, que és el programa
561A compta amb un pressupost de 10.616.811 i augmenta un
30% respecte d'enguany. Aquest programa es divideix entre
tres subprogrames: 561A1, domini públic hidràulic, protecció
i control de la directiva marc, que compta amb un pressupost
per a 2023 de 4,7 milions d'euros, un 22,2% més que enguany.
Aquesta àrea comptarà el 2023 amb els resultats de la prova
pilot d'infiltració d'aigua regenerada per a la recuperació de
aqüífers que es du a terme la depuradora de Sant Lluís a
Menorca, i que està finançada també amb fons recaptats a
través de l'Impost de Turisme Sostenible. Aquestes dades
permetran valorar la implantació i del sistema en altres punts
geogràfics de les Illes Balears.

També en el marc de la millora del coneixement
s’actualitzarà un dels indicadors de l'estat ecològic de les
masses d'aigua costaneres, el COMI, basat en d'escriptors de

posidonia, que dóna informació sobre l'estat i els impactes
sobre les aigües costaneres, així com la seva afecció i
recuperació a mig i llarg termini. El darrer estudi, el de 2017 i
cada sis anys que corresponen també el cicle de planificació
hidrològica, és necessari replicar-ho.

A nivell administratiu destaquen les actuacions destinades
a la millora en la gestió dels expedients, es començaran les
tasques de digitalització de processos i procediments que
permetran una major agilitat en la tramitació i es donarà
continuïtat a l'assistència per a la tramitació d'expedients antics.
Per a aquestes i altres actuacions es comptarà de cara a l'any
2023 amb 24.000 euros provinents del Pla de recuperació,
transformació i resiliència en el marc del programa de la
millora de la digitalització del cicle de l'aigua. 

Pel que fa a la comunicació, es pretén elaborar material
audiovisual sobre el cicle de l'aigua explicant d'on prové i els
tractaments que rep per retornar-la al medi en condicions;
també es preveu editar material audiovisual i físic per
conscienciar el sector turístic i associats, com per exemple
ports, centres de busseig jardineria, etc., en l’ús i el consum
responsable del recurs.

Pel que fa al subprograma 561A2, infraestructures
hidràuliques, aquest és l'encarregat d'executar el manteniment
i condicionament dels torrents de les Illes Balears i les seves
obres associades, com la construcció de murs, l'estabilització de
marges per tal de minimitzar el risc d'inundació. Aquest està
dotat amb pràcticament 5,6 milions d'euros i s’ha incrementat
en 1,4 milions d'euros, un 33,5% més respecte d'enguany i
augmentant en 2,5 milions si ho comparam amb els primers
pressuposts d'aquesta conselleria en aquesta legislatura. De fet,
en aquesta matèria s’ha fet un gran esforç inversor, sobretot des
de l'any 2017, i així es va passar de 724.000 euros en el
pressupost de l'any 2016 a 2,7 milions d’euros en el pressupost
del l’any 2019. Repetesc, enguany ens situam en el 5,6 milions
d'euros.

Aquest subprograma recull 150.000 euros provinents del
Pla de recuperació, transformació i resiliència per iniciar
l’execució d’1.554.740 euros atorgats a les Illes Balears a
través de la conferència sectorial amb l'objectiu de finançar
actuacions per a l'adaptació al risc d'inundacions incloses en el
Pla de gestió del risc d'inundació de la comunitat autònoma
aprovat inicialment enguany. 

El subprograma 561A3, d'aigües subterrànies, està dotat
amb 225.000 euros, incrementat en 176.000 euros respecte
d'enguany, per millorar la gestió i la monitorització de les
aigües subterrànies de les Illes Balears. Amb vista a l'any 2023
es preveu l'actualització i l'aplicació de gestió Servi-Sub als
actuals estàndard de la Direcció General de Modernització i
Administració Digital possibilitant que els interessats puguin
registrar les sol·licituds dins la pròpia aplicació; a més,
s'adaptarà per a la nova funcionalitat de les inspeccions
tècniques dels aprofitaments. Igualment, s'actualitzarà el cens
d'aigües subterrànies, es millorarà el visor per facilitar eines de
consulta distintes de la consulta pública i es farà una campanya
d'aprofitaments antics per actualitzar el cens d'aigües
subterrànies i el catàleg d'aigües privades, tant des del punt de
vista de la ubicació com del tipus d’intensitat d'usos.
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D'altra banda, es vol posar en valor el patrimoni hidràulic
creuant tota la informació disponible de les fonts ja descrites o
catalogades i el cens d'aigües subterrànies. D'aquesta manera
s'inclourà al cens informació mediambiental de les fonts des del
punt de vista botànic i paisatgístic i s'identificaran, descriuran
i planimetraran les infraestructures associades a l'aprofitament
de les fonts. 

Pel que fa a l’abastament d'aigües, el programa 562A,
aquest inclou totes les actuacions referents a la millora del
proveïment d'aigua en alta a les poblacions que executa
l'Agència Balear de l'Aigua i la Qualitat Ambiental, ABAQUA.
Aquest programa, per tant, recull les transferències a favor de
l’agència per finançar les despeses per amortització i els
interessos de les operacions financeres corresponents a obres
executades i les despeses previstes per elaborar estudis,
redactar projectes i executar les noves obres de captació,
tractament, potabilització, regulació, transport i distribució
d'aigües en alta. Per a l'any 2023 implica una despesa de
28.749.545 euros, un 31% més que enguany, amb un increment
de 6,8 milions d’euros. Això tenint en compte que continuam
davallant un any més el pagament de préstecs i interessos
d'ABAQUA en un 24,49%.

D’altra banda, aquest programa també inclou 700.000 euros
provinents del Pla de recuperació, transformació i resiliència
que s'hauran de destinar a millorar les xarxes d'abastament de
poblacions de manco de 20.000 habitants amb l'objectiu de
reduir les pèrdues en la xarxa municipal de distribució d'aigua
potable. 

El programa de sanejament i depuració d'aigües recull el
cànon de sanejament, tant per al manteniment de les EDAR
existents com per a noves inversions, i compta amb un total de
81,3 milions d'euros, 10,6 milions d'euros més que enguany, la
qual cosa suposa un increment del 15%. Una part important
d’aquesta pujada es destinarà a la millora del manteniment de
les depuradores d'ABAQUA prevista en la revisió del contracte
d'explotació d'aquestes instal·lacions. 

Una xifra a destacar, a mode de balanç, és que des de l'any
2015 aquest govern ha destinat, ha invertit 465,9 milions
d'euros en sanejament i depuració, 450 milions d'euros dels
quals provenen del cànon de sanejament i la resta, d'altres fonts
de finançament, com poden ser l'Impost de Turisme Sostenible. 

A través del Pla de recuperació, transformació i resiliència
es finançarà parcialment també amb 743.607 euros la
remodelació i la millora de la depuradora de Consell, de la qual
s'adjudica la redacció del projecte abans d'acabar aquest any.
Amb aquest programa també es preveu l'adquisició d'equips
instrumentals necessaris en el laboratori de l'aigua per poder
donar servei, el servei pertinent a les diferents àrees de la
Conselleria de Medi Ambient i Territori. Precisament l'Agencia
Balear de l'Aigua i la Qualitat Ambiental, ABAQUA, comptarà
el 2023 amb un pressupost de 108.595.273 euros, amb un
increment de 23,6 milions d'euros respecte d'enguany. 

Pel que fa a les noves inversions es produeix un augment
respecte de l'exercici anterior de 21.479.186 euros, la qual cosa
suposa un 143,03% més. Aquest esforç inversor es fa -com
comentava anteriorment- reduint també les despeses financeres,

seguint una política iniciada ja la legislatura passada amb una
reducció, en aquest cas, entre 2023 i 2022 de 851.557 euros, la
qual cosa suposa -com deia abans-, gairebé un manco 25%. 

Amb vista a l'any que ve, i en matèria de sanejament i de
depuració, se executaran, entre d'altres, a Mallorca les obres
d'ampliació i millora de les depuradores d'Inca, Sa Pobla,
Felanitx i Consell. En el cas d'Inca ja ha sortit a licitació, en el
cas de Sa Pobla sortirà a licitació abans que acabi aquest any i
en el cas de -com comentava abans- Consell es licitarà la
redacció del projecte també enguany i aquest estarà en part
finançat a través del fons de transformació, recuperació i
resiliència. 

Quant a Eivissa, obres de millora de l'EDAR d'Eivissa ciutat
per valor de 3 milions d'euros i també el nou emissari de
l'EDAR de Santa Eulària del Riu. En el cas de Formentera
s’escometran les obres d'ampliació de l'estació de depuració. I,
en el cas de Menorca es duran a terme millores a la depuradora
de Ciutadella sud i també la redacció del projecte del nou
emissari marítimoterrestre de l'EDAR de Maó-Es Castell; a
part, també, d’un projecte de l’Impost de Turisme Sostenible
quant a un projecte de reutilització d'aigua vinculat a aquesta
depuradora. 

Pel que fa a abastament, a Mallorca es duran a terme les
obres de remodelació i millora de la IDAM de Mallorca, que es
coneix com la dessaladora de Palma; la redacció del projecte de
conducció de subministrament d'aigua en alta de Maria a Sineu,
de Maria de la Salut a Sineu; la redacció del projecte de
conducció per al subministrament d'aigua en alta de Manacor,
Felanitx, Campos, Santanyí i Ses Salines; i la redacció del
projecte i d’abastiment pels casos de Manacor i Cala Millor. 

Quant a Eivissa es duran a terme les obres de millora de la
IDAM de Sant Antoni, millores de la IDAM de Santa Eulària
del Riu i la redacció del projecte d'ampliació de la IDAM de
Santa Eulàlia del Riu.  

En el cas de Formentera es duran a terme les obres del nou
dipòsit prefabricat a la IDAM de Formentera i també se seguirà
amb les millores de l'estació de dessalació, que ja vàrem iniciar
aquesta legislatura amb la posada en marxa de la seva tercera
línia. 

I, finalment, a Menorca es duran a terme les millores de la
IDAM de Ciutadella i també la connexió de la IDAM de
Ciutadella amb Cala Blanca, en aquest cas amb un pressupost
de 314.000 euros. 

Aquest govern, per tant, ha invertit en abastament
64.641.678,47 euros des de 2014 fins a dia d'avui, mentre que,
una xifra també comparativa, entre 2011 i 2015 es varen
executar 4,7 milions d'euros en aquesta matèria. 

De fet, m’agradaria també subratllar tota la feina que s'ha
fet, especialment a Eivissa, amb la posada en marxa de la
dessaladora de Santa Eulària, l'execució de les connexions i la
recuperació de les obres de l’anell interconnector de les
dessaladores de l’illa que està en ple funcionament i
monitoritzat també per un centre de control propi que ens
permet actuar més ràpid en cas d'una incidència.
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Ara que ho tenim, sembla que no recordaran d'on venim, i
aquest govern va arribar el 2015, quan l'illa d'Eivissa duia dos
anys en sequera tècnica i una sequera en aquell moment
amagada per l’executiu autonòmic i insular i, en aquest sentit,
per tant, m'agradaria també, amb aquesta anàlisi integral,
destacar d'aquesta legislatura no només les execucions fetes en
aquest cas per part de l'Agència Balear de l'Aigua, sinó també
l’exercici de transparència que crec que estam duent a terme

I és que, recordaran vostès, que des de l'any 2019 es
presenta i es publica..., fins i tot a l'any 2019 ho vaig fer jo
personalment, en aquesta mateixa sala, amb petició d'una
compareixença voluntària, l’informe anual de sanejament i
depuració, els resultats del qual ens serveixen també de guia
per encarar les actuacions més urgents en aquest àmbit. 

L'any 2019 vàrem constatar que 8 de les 79 estacions de
depuració gestionades per ABAQUA incomplien la normativa
en matèria de depuració; l'any 2020 vàrem aconseguir reduir
fins a la meitat aquests incompliments; i el 2021 ja només eren
tres depuradores que registraven incompliments: la de Llubí a
Mallorca, la de Vila a Eivissa, i la de Cala de Sant Vicent,
també a Eivissa.

Aquest exercici també ens ha fet coneixedors d'una dada
important per a la gestió d'aquestes instal·lacions, i és que
l’aigua residual municipal que arriba en aquest cas de les
xarxes de clavegueram, arriba a 25 de les 79 depuradores, no
compleix amb els requisits de qualitat exigits per la normativa,
cosa que dificulta, per tant, també el procés de depuració -
recordem: 25 de les 79 depuradores.

Pel que fa a la Direcció General d'Espais Naturals i
Biodiversitat, aquesta compta amb un pressupost de 51.568.586
euros, 4,4 milions d'euros dels quals provenen dels fons de
l'Impost de Turisme Sostenible; igualam per tant els
pressuposts d'enguany. I, això, tenint en compte que -com els
comentava abans- el fons del Pla de recuperació, transformació
i resiliència, a l'exercici de l'any 2022 es va pressupostar en la
seva totalitat, mentre que, amb vista als pressuposts de l'any
2023 -que són els que presentam avui- només s'ha quantificat
en l'anualitat corresponent i que, per tant, aquesta és una
direcció general -si m’ho permeten- especialment afectada per
aquest canvi pressupostari; sigui com sigui, mantenim
certament aquest compromís.

Entrant en el detall de cadascun dels programes, pel que fa
al programa 571C, que és el que fa referència a gestió d'espais
naturals, comptarà l'any que ve amb 10 milions i mig d'euros;
concretament el subprograma 571C1, recull una injecció de
3.605.261 euros del mecanisme de recuperació europea per a
actuacions directes o indirectes en el Parc Nacional
Marítimoterrestre de l'Arxipèlag de Cabrera, per continuar
també amb la senyalització dels espais naturals protegits i per
a la conservació marina, i serà -per aquest concepte- la
comunitat autònoma que rebrà més doblers del Pla de
Recuperació, transformació i resiliència. També està
pressupostat en aquest subprograma, entre d'altres, el servei
d'informació ambiental del Parc Natural Marítimoterrestre d'Es
Trenc-Salobrar de Campos i un suport tècnic en el Parc Natural
de Ses Salines d'Eivissa i Formentera. 

L'aprovació del Pla d'ordenació dels recursos naturals del
Parc Natural de Llevant, que inclou també la seva ampliació
fins a 17.111 hectàrees i que multiplica per 10 la seva extensió
actual, serà una de les principals actuacions del subprograma
571C2 referent a la planificació dels espais de rellevància
ambiental, que seguirà treballant en l'equiparació i l’aprovació
dels diferents documents de planificació dels espais naturals
protegits, com és el Pla d'ordenació de recursos naturals d’Es
Trenc, i dels diferents plans de gestió de la Xarxa Natura 2000,
que ara estan en tramitació.

A més, cal destacar l'inici d'un estudi per conèixer
l’afectació del canvi climàtic sobre les espècies i els hàbitats
d'interès comunitari. I, d'altra banda, el pressupost d'aquest
subprograma recull la contractació d'un informador a l'Illa de
l'Aire durant els mesos d'estiu per assegurar l’acompliment de
les normes del Pla de gestió, recentment aprovat, ara fa uns
mesos. 

Això, després que 8 zones d'especial conservació -ZEC- de
Menorca hagin rebut enguany, per part del Ministeri per a la
Transició Ecològica i el Repte Demogràfic, el distintiu que les
acredita com a membres en el marc d'un programa pilot del
qual n’han format part altres tres espais de rellevància
ambiental de l'Estat.

El subprograma 571C3 és l'encarregat de dur a terme el
seguiment d'hàbitats dels espais Xarxa Natura 2000 i coordinar
i fer el seguiment dels projectes i actuacions que s'hi
desenvolupin d'acord amb els plans de gestió. Enguany s'ha
realitzat la cartografia dels hàbitats terrestres de les Illes
Balears; a partir d'aquest coneixement, s’ha de fer la diagnosi
de l'estat dels hàbitats i les espècies prioritàries, la vigilància i
el seguiment, per assegurar-ne la conservació i aplicar les
mesures correctores quan existeixin mancances.

Aquest subprograma també recull 300.000 euros per a
actuacions a la Reserva de la Biosfera de Menorca, a través del
mecanisme de recuperació europeu que vehicula l'Estat, que
també aporta 1 milió  d'euros a les àrees d'influència
socioeconòmica del Parc Nacional Marítimoterrestre de
Cabrera.

Quant a la conservació i millora del medi natural, programa
571D, està dotada amb un total de 25 milions d'euros, per tant
s’incrementa més de un 5,6% més respecte d'enguany; d'aquest
programa en destaquen mesures com: la prevenció i l’extinció
d'incendis forestals; accions de gestió forestal, incloses les
actuacions en sanitat forestal i dels espais naturals protegits; la
gestió de les àrees recreatives, finques públiques, refugis i àrees
d'acampada titularitat de la comunitat autònoma; o l’educació
ambiental i la protecció d'espècies.

Aquest programa i, per tant, totes les actuacions derivades,
es desenvolupa a través de les transferències a favor de l'Institut
Balear de la Natura. Precisament l'IBANAT comptarà el 2023
amb gairebé 24,6 milions d'euros per, entre d'altres, dur a
terme: la contracta d'informació i assistència al fondeig per a la
conservació de la posidònia; la compra de 27 vehicles destinats
a l'extinció dels incendis forestals, gràcies al mig milió d'euros
que provenen del Pla de recuperació, transformació i
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resiliència; la construcció de les bases modulars a la seu d'Inca;
o continuació de les obres de Sa Coma, a Eivissa.

L’IBANAT preveu augmentar la despesa en personal en
vista a l'any que ve i comptar amb una brigada a Es Trenc i un
cap de departament d'espais naturals. De fet, cal recordar que
ja la legislatura passada recuperàrem el capital humà de
l'empresa, amb 40 nous treballadors, després que en aquell
moment el Partit Popular n’acomiadàs 32, amb un cost associat
d'1 milió d'euros. A aquesta recuperació de personal se li han
sumat altres millores laborals, com la d'adequació retributiva
acordada l'any 2019 i el fet d'allargar de quatre a sis mesos la
feina del personal de reforç per a la campanya d'incendis
forestals.

Precisament en aquest àmbit cal recordar que, a dia d'avui,
a data d'avui, aquest 2021 s'han produït 76 sinistres que han
afectat 10,86 hectàrees: 47 a Mallorca, 4 a Menorca, 23 a
Eivissa i 2 a Formentera. Fer memòria que per aquestes
mateixes dates, l'any passat, ja comptabilitzàvem 113 hectàrees
afectades. De fet, la dada d'enguany és -fins al moment- la
millor de tota la sèrie històrica de les Illes Balears.

Per això, vull aprofitar també per agrair una vegada més la
tasca de prevenció i extinció d'incendis forestals que fan tot
l'any els treballadors de l'IBANAT, del Servei de gestió forestal
de la Conselleria de Medi Ambient i Territori i, també dels
agents de medi ambient, així com també la col·laboració de les
altres administracions; una feina sobre el terreny però també de
conscienciació i d’educació ambiental innegable. 

Precisament, la defensa contra els incendis forestals,
mitjançant el reforç de la prevenció contra el foc i la millora
dels dispositius de vigilància i extinció són algunes de les
actuacions destacades del programa 571E, de planificació
forestal, de la Direcció General d'Espais Naturals i
Biodiversitat, dotat amb més de 8 milions d'euros, 1,3
provinents del fons de l'Impost de Turisme Sostenible.

Volem seguir potenciant la praxis que la prevenció és la
solució, mentre que l'extinció és sols la resposta, i per això
també comptam amb 414.458 euros provinents del fons del Pla
de recuperació, transformació i resiliència per a aquest objectiu
i per a la millora de la resistència i resiliència de les masses
forestals, el canvi climàtic i els incendis forestals. Fomentar la
gestió sostenible dels recursos forestals, la protecció dels boscs
autòctons i la conservació de la resta d'hàbitats forestal de les
Illes Balears són els objectius d'aquest programa, entre les
funcions del qual destaquen, com esmentava anteriorment, la
prevenció i extinció d'incendis forestals, però també l'ordenació
dels aprofitaments dels recursos forestals i la restauració dels
espais forestals degradats.

Per a l'exercici 2023 es mantindrà el desenvolupament
d'aquests dos grans eixos: per una banda, la conservació del
patrimoni forestal de les Illes Balears, que compren tasques de
restauració de superfícies forestals degradades, especialment
les afectades pels grans incendis forestals o per fenòmens
meteorològics adversos, i també l'adaptació dels boscs i
hàbitats forestals a l'emergència climàtica i de lluita contra la
desertificació i la correcció de processos erosius.

Un altre programa o àrea important de la Direcció General
d'Espais Naturals i Biodiversitat és la d'espècies silvestres,
571F, que comptarà amb un pressupost de 2,9 milions d'euros
per executar, entre d'altres, diversos projectes, ja sigui a través
de pressupost propi o de fons provinents del Pla de
recuperació, transformació i resiliència.

En aquest sentit, en vista a l'any 2023 destaquen actuacions
en relació amb taurons i rajades, amb un marcatge d'aquestes
espècies i l'adquisició d'emissors i receptors acústics que
s'establiran en aigües del Parc Nacional de Cabrera i en
col·laboració amb l'IMEDEA; continuació del programa Head-
Starting de tortugues marines en línia, el desenvolupament d'un
software d’identificació d'espècies per a patrons de dibuixos
per fotoidentificar totes les tortugues de terra que s'alliberen. I
quant a l’avifauna, també se’n veurà beneficiada pel fons del
Pla de recuperació, transformació i resiliència amb 300.003
euros per a la correcció de les esteses elèctriques.

Aquest programa també recull les transferències en el
COFIB i és que e Consorci per a la Recuperació de Fauna de
les Illes Balears comptarà amb un pressupost d’1,8 milions
d'euros. Destaca la continuïtat dels projectes d’invasores,
bioseguretat i canvi climàtic, partida plurianual que executarà
durant els propers anys i que es veurà complementada amb els
fons europeus destinats al control i, en el cas que sigui possible,
l'eradicació d'espècies invasores en diferents àmbits i
localitzacions geogràfiques de les Illes Balears, amb un import
de 260.000 euros. Les actuacions previstes són les d’eradicació
de rosegadors als illots d'Eivissa, detecció primerenca de
presència d'espècies invasores als illots de les Illes Balears,
control i l'eliminació de flora invasora als illots de les Illes
Balears, control de l’os rentador i investigació de nous mètodes
de control, creació d'àrees de conservació de sargantanes a
Eivissa i Formentera i l’eradicació del carpobrotus a l'illa de
Formentera.

En aquest àmbit cal subratllar, un any més, el persistent
esforç que des de la conselleria se seguirà fent tant en el control
d'ofidis, amb èmfasi, òbviament, a Pitiüses, però també a l'illa
de Mallorca. A falta de tenir un informe definitiu, enguany puc
avançar que les captures arriben a ser més del doble que les de
la campanya de l'any passat.

Finalment, el programa d'espècies silvestres també recull
una aportació a la Fundació Jardí Botànic de Sóller i una
subvenció a favor del Consell Insular de Menorca per a accions
de conservació d'espècies a la Reserva de la Biosfera de
Menorca, seguint així estrenyent la col·laboració
interadministrativa en matèria de bioseguretat.

La cura de la salut dels nostres boscs es veu reflectida en el
programa destinat a sanitat forestal, 571G, que compta amb un
pressupost d’1,8 milions d'euros; les tasques per garantir un
bon estat de conservació de la nostra massa forestal és cabdal
per tal de mitigar el canvi climàtic. Així, i sota aquest precepte,
vull destacar el control integral de la processionària del pi, a
partir d'un pla d'acció integral que es basa en les actuacions in
situ i l'elaboració de mapes d'afectació, parament amb
feromones i campanyes de divulgació i assessorament
destinades a ajuntaments, control integral de d'eruga peluda,
seguint el mateix pla d'acció descrit en el punt anterior, control
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integral del banyarriquer d’el pi i dels perforadors dels pins, el
seguiment de la xarxa balear de danys en boscs, l’avaluació i
seguiment de la Paysandísia archon en els garballons de les
Illes Balears, el Pla específic de control de l’eruga del boix i
execució dels plans autonòmics per al control de la
Xylosandrus compactus i la Xylella fastidiosa a l'àmbit forestal.

Pel que fa a la Direcció General de Territori i Paisatge, el
pressupost de la direcció general per a l'any 2023 és de 2,1
milions d'euros i incrementa un 10,5% respecte del d'enguany.

Ens preparam per rebre les competències de costes, després
de uns anys de treballs previs i d'unes mesos de treballs
intensos, es preveu que el 2023 es faci efectiu el traspàs
d'aquestes competències que l'Estatut d'Autonomia atribueix a
les Illes Balears i que encara són a mans de l'Estat. Una realitat
que signarem imminentment i que es tracta de la gestió del
domini públic marítimoterrestre, en especial en el relatiu a la
concessió d'autoritzacions, execució d'obres i actuacions que no
siguin d'interès general, la policia administrativa de la zona de
domini públic marítimoterrestre, concessions i amarratges.
D'aquesta manera, les Illes Balears passaran a ser una de les
poques comunitats autònomes amb competències en la gestió
del domini públic marítimoterrestre.

Aquesta és una tasca en la qual treballa el programa 531A,
ordenació del territori i urbanisme, com també ho és avançar
cap a la restauració del medi mitjançant execucions subsidiàries
o la interposició de multes coercitives, en exercici de les
funcions que es tenen atribuïdes en matèria de disciplina en sòl
rústic de la zona de servitud de protecció de costes,
competència que es traspassarà els consells insulars, tal i com
es va anunciar també a la darrera conferència de presidents i de
presidentes. De fet, dilluns que ve ja hi ha una primera reunió
per començar a posar fil a l'agulla en aquest traspàs.

Igualment, se seguiran desenvolupant treballs per tenir un
millor coneixement del territori de les Illes Balears, i és que,
culminades les tasques de redacció de la memòria de
compliment de les Directrius d'Ordenació del Territori,
s'actualitzaran els indicadors de sostenibilitat per a l'any 2023.
Així mateix, a la vista dels resultats de la memòria, es
proposaran actuacions per tal de fer front a les debilitats i
amenaces detectades en el model territorial actual.

A l'àmbit de la cartografia es fa referència al programa
591B, que comptarà amb un pressupost d’1,1 milions d'euros,
un 29% més que a l'exercici actual. D'aquest programa en
deriven les transferències a l'empresa pública SITIBSA, Servei
d'Informació Territorial de les Illes Balears, la qual estarà
dotada amb un pressupost d’1,2 milions d'euros, una entitat
pública empresarial que el 2023 veurà com canvia el seu nom
per Institut Cartogràfic i Geogràfic de les Illes Balears
estandarditzant la seva nomenclatura. L'institut, en complement
de les ortofotografies que fa l'Institut Geogràfic Nacional cada
tres anys, la darrera la va fer a l'any 2021, preveu fer un vol
addicional a l'any 2023; la utilitat d'aquest producte cartogràfic
és indubtable per a les diverses administracions competents en
matèries com ara medi ambient, ordenació del territori i
urbanisme en tant que permet un coneixement més acurat del
territori i observar les transformacions que s’hi produeixen.

L’encara ara SITIBSA ha introduït una sèrie de millores a
l’IDEIB, un paquet de noves utilitats al visor de la
infraestructura de dades espacials de les Illes Balears que tenen
com a objectiu principal millorar l’experiència de l'usuari a
l'hora de consultar la informació geogràfica disponible.

I per acabar amb les direccions generals, quant a la Direcció
General de Residus, el desplegament de la Llei de residus i sòls
contaminants de les Illes Balears segueix sent un dels pilars
d'aquesta direcció general, que per a l'any que ve compta amb
un pressupost de 24,7 milions d'euros, incrementant un 3%
respecte d'enguany. De fet, per primera vegada, el 2023 es
comptarà amb els recursos del Fons de prevenció i gestió de
residus, programa 571K, provinents del cànon derivat de
l'aplicació de la Llei 8/2019, de residus i sòls contaminants de
les Illes Balears; es tracten 8,2 d'euros, un 190% més que
enguany, quan el pressupost consignat ha estat 2,8 milions
d'euros. Aquests doblers es distribuiran segons les necessitats
específiques de cada illa, on aquests darrers dos mesos hem
celebrat ja les primeres comissions insulars de residus.

Amb aquesta eina de fiscalitat ambiental es produirà un
canvi significatiu que ajudarà a la comunitat autònoma a
complir els objectius que marquen les diferents normatives, el
programa 571A1, de gestió de residus, continuarà, entre d'altres
activitats amb el procés de modernització tecnològica dels
sistemes d'informació i gestió de dades en matèria de residus a
les Illes Balears, amb la incorporació específica de la
digitalització de la informació corresponent a activitats
potencialment contaminants del sòl. És el mateix programa que
es responsabilitza de la gestió de 6.218.274 euros, provinents
del Pla de recuperació, transformació i resiliència per ajudar a
les entitats locals a millorar la recollida en matèria orgànica i
les seves instal·lacions d'emmagatzematge i tractament. Així,
es prioritzarà el suport a la construcció de noves deixalleries
municipals i els consells insulars també es veuran beneficiats
per aquest fons europeus que tramita l'Estat, amb 3.131.389
euros, pressupostats per a l'anualitat de l'any 2023, mentre que
les empreses podran optar a les subvencions d'economia
circular, dotades amb 2 milions d’euros des de l'Impost de
turisme sostenible.

Pel que fa a l’educació ambiental, programa 571B,
s'augmenten i es consoliden ajudes als centres ecoambientals
perquè puguin implementar els seus programes de millora dels
centres i els seus entorns, incrementant el pressupost per a l'any
que ve en un 4,38%, fins arribar a 1,4 milions. Seguim
potenciant, per tant, el programa amb el premi per a centres
educatius vers el desenvolupament sostenible, que vàrem crear
la legislatura passada per reconèixer aquells centres amb una
trajectòria més meritòria i que precisament està previst que
lliurem el mes que ve a Mallorca, Menorca i Eivissa. No
obstant, per a això necessitam també la col·laboració de totes
les administracions, entitats i la ciutadania en el sentit més
ampli.

En el cas de la continuïtat del conveni signat amb el Consell
de Menorca, per dur a terme activitats d'assessorament i
divulgació d'educació ambiental, el conveni amb l'Ajuntament
de Palma per potenciar el Centre de recursos ambientals de les
Illes Balears a la Petroliera situada a Es Portitxol, a Palma. I un
dels pilars d'aquestes polítiques seguirà essent el suport a les
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entitats sense ànim de lucre que treballen per lluitar contra
l'emergència climàtica, amb el manteniment de les subvencions
per aquest concepte, ja que sempre tenen una gran acollida i
permeten la realització d'activitats, estudis i campanyes.
Enguany s'han subvencionat un total de 41 projectes de 24
entitats, 5 més que l'any passat, relacionats amb la gestió de
l'aigua, l'economia circular o el consum responsable. 

En aquesta mateixa línia, és important la defensa que es fa
per seguir impulsant la participació ciutadana i el voluntari
ambiental, amb programes europeus com el Let’s Clean Up
Europe, en el programa 572B, de qualitat ambiental i
sostenibilitat, que també implica les empreses privades,
distingint-les per les seves bones pràctiques envers la
sostenibilitat, amb els certificats EMA o l’ecoetiqueta
ecològica europea. Aquest programa augmenta el seu
pressupost en un 16,7%, fins arribar als 1,3 milions d’euros.

Ja concloent, els pressuposts de la Conselleria de Medi
Ambient i Territori per a l'any 2023 demostren, una vegada
més, que donam solucions reals a problemes reals, com és
l'emergència climàtica, que, com deia al començament,
enguany ha mostrat més que mai els seus efectes. Aquestes
solucions passen per la millora del cicle de l'aigua i per ajudar
els ajuntaments a complir amb les seves competències, pel que
fa al proveïment urbà d'aigua potable; passen per tenir cura dels
nostres boscos i dels nostres espais naturals protegits, perquè
en puguem gaudir, perquè es converteixin en refugis climàtics,
perquè puguin conservar la nostra riquesa territorial i, en
termes de biodiversitat, minimitzar l'impacte de l'emergència
climàtica sobre tots ells, sobre tots nosaltres.

I aquí no vull deixar de fer referència al nou plantejament
integral, que podrem fer del domini públic marítimoterrestre,
gràcies a la gestió de les competències de Costes, el traspàs de
les quals serà efectiu de cara a l'any que ve. 

Aquestes solucions passen per accelerar el camí cap a una
economia circular, amb la implicació dels consells insulars, a
través del cànon de residus, de les empreses, de les entitats
sense ànim de lucre, dels ajuntaments, d'una ciutadania cada
vegada més conscienciada en tots els aspectes, una
conscienciació que, en part, ha estat impulsada des d'aquesta
administració, i aquesta fita és impagable. 

Senyores diputades i senyors diputats, des de la Conselleria
de Medi Ambient i Territori també fem feina per al benestar de
la ciutadania, per al futur de les noves generacions, i aquestes
dues legislatures de pacte hem iniciat un canvi de rumb, un
canvi de model cap a unes illes més sostenibles.

Aquests 7 anys hem protegit l'equivalent a la meitat a l'illa
de Mallorca, 180.611,23 hectàrees terrestres i marines, sense
comptar amb el corredor de cetacis que transcorre entre les
costes de Catalunya, el País Valencià i les Illes Balears,
declarat com a Zona Especialment Protegida d'Importància per
a la Mediterrània, segons el Conveni de Barcelona, gràcies a la
pressió exercida també per aquest govern. Ara mateix, per tant,
tenim a la nostra comunitat autònoma un 31,4% del territori
protegit amb diferents figures i arribem a les 156.936 hectàrees,
mentre que la nostra mar compta amb 313.684,5 hectàrees

protegides. Perquè se’n facin una idea, parlam de gairebé la
mateixa extensió que l'illa de Mallorca. 

És per això que a vostès, senyores diputades i senyors
diputats, representants del poble, els deman que no reculin, que
sigui qui sigui qui estigui assegut en aquesta cadira l'any que
ve, desglossant els pressuposts, també d'aquesta mateixa
conselleria, li exigeixin que continuï amb aquest canvi i que
inverteixi en el benestar de les persones, també des del vessant
ambiental i territorial i és que les Illes Balears seran
sostenibles, o no seran. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Conseller. Deman als portaveus, si volen una
suspensió de la sessió, o si podem continuar? Per tal de
formular preguntes o observacions, tot seguit es procedeix a la
intervenció dels grups parlamentaris.

El Sr. Conseller, pot contestar globalment o individualment.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

Sra. Presidenta, contestaré globalment.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Popular té la paraula el Sr.
Bonet, per un temps de deu minuts.

EL SR. BONET I DÍAZ:

Moltes gràcies, presidenta i bona tarda a tots. En primer
lugar, quería darle las gracias, Sr. Conseller Mir, por venir a
explicarnos en esta comparecencia los presupuestos de esta
conselleria. Igualmente agradecer el trabajo a todos los
miembros de su equipo, por el trabajo que han hecho por estos
presupuestos, pero también a lo largo de esta legislatura. 

Como bien saben, unos presupuestos de esta envergadura
necesitan un tiempo para su estudio y cuando uno se mete a
revisarlos, le van surgiendo dudas que, gracias a esta
comparecencia esperamos solventar. 

Lo cierto es que, si bien podemos estar en las antípodas,
ideológicamente, de usted, muchos de los temas que son de su
competencia no son ni de izquierdas ni de derechas, aunque
algunos de su grupo intenten siempre ideologizarlo todo:
limpiar torrentes, sanear la red de aguas, llevar a cabo
inversiones necesarias, etc., yo creo que son de vital
importancia para todos y son para todos los ciudadanos, voten
a quien voten.

Y seguro que, si viene con ganas de iniciar debates estériles,
como de costumbre últimamente, intentará hacer ver usted que
ustedes están haciendo 100 y el Partido Popular hizo 0, que la
izquierda siempre protege el medio ambiente y que en cambio
en el PP somos los máximos destructores del planeta. Pero, si
después de eso, quiere que iniciemos un debate serio, aquí me

 



2770 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 114 / 10 de novembre de 2022 

tiene para ayudarle en todo lo que considere necesario y con el
ánimo constructivo para mejorar estos presupuestos.

Debatir en si, unos presupuestos si son buenos o son malos,
este tipo de presupuestos yo creo que es una tontería, estamos
ante un incremento sustancial de los mismos y sería una
tontería por mi parte. Evidentemente, se trata de unos buenos
presupuestos para las Islas Baleares, si bien, evidentemente hay
una serie de inversiones o partidas que en nuestro partido lo
haríamos de otra manera y ustedes lo hacen de esta.

Como bien sabe, llevamos un tiempo diciéndole y
proponiendo que se destine más y mejor al ciclo del agua.
Usted ha dicho, y ruego me corrija si me equivoco yo o lo he
entendido mal, que al ciclo del agua se destinarían 40 millones,
más 20 millones, estoy hablando así, sin entrar en detalle, pero
40 más 20, y que una parte de esos se iba a destinar a arreglar
la pérdida de agua potable en diferentes pueblos. Nos parece
muy bien y se lo tengo que decir que es un buen trabajo, pero
¿nos podría especificar la cantidad exacta que piensan destinar
a arreglar estas pérdidas y cómo va a hacer ese trabajo? 

El futuro de estas islas, como ha dicho al finalizar su
intervención, serán sostenibles o no serán, y será siempre que
las infraestructuras relacionadas con todo el ciclo del agua sean
óptimas. Por lo que tendrá todo nuestro apoyo y todo nuestro
soporte, en todo lo que esté relacionado en este presupuesto y
vaya en ese sentido. Pero, como bien sabe, tener otra vez el
presupuesto más alto de la historia, y van un par de años que
usted tiene el mismo éxito, es para usted seguramente una
suerte, pero también para usted es una gran responsabilidad.
Usted lleva tres comparecencias de presupuestos con más
dinero un año tras otro, usted lleva tres comparecencias
presentando más gasto y más gasto, muchos más proyectos,
muchas más propuestas, pero a la hora de la realidad algunas de
estas apuestas, de estos grandes anuncios, se han quedado en
mera propaganda. Y esta vez, y con más razón, en pleno año
electoral usted, como el resto de sus compañeros conselleres
que están viniendo a presentar los presupuestos, viene aquí a
decir todo lo que van a hacer, siendo muchas de esas
propuestas repetitivas o nunca ejecutadas en años anteriores o
mal ejecutadas en años anteriores y que tienen que seguir
ejecutándose.

Por tanto, tengo que preguntarle: ¿Qué nivel de ejecución
de los presupuestos del año 2022 lleva hasta la fecha? ¿Cree
que lo ejecutará al cien por cien antes de final de año? Y ¿qué
parte de este presupuesto cree usted que va a poder ejecutar
hasta el mes de mayo del año 2023? Y le pregunto esto con
todo el sentido del mundo y sin mala fe, se lo prometo, sabe
que seguir el estado de ejecución de unos presupuestos es una
tarea ardua complicada.

Referente a uno de los temas de gestión diaria y de
seguridad, y sé que a usted no es uno de los temas que más le
gusta hablar, pero es de obligado cumplimiento por mi parte,
quería preguntarle por la limpieza de los torrentes. Sabemos
que no se sigue ninguna fórmula matemática, pero también
sabemos que requiere de una limpieza periódica, anual y en
algunos casos no se está haciendo la tarea adecuada, y después
de las pasadas lluvias tiene a muchos vecinos de diferentes
pueblos algo preocupados o muy preocupados, dependiendo de

la cercanía de la última lluvia. ¿Considera suficiente la partida,
entonces, destinada a la limpieza de todos los torrentes de las
islas? ¿Cree que van a poderlas ejecutar? Y ¿puede dar la
seguridad a todos esos pueblos preocupados que los torrentes
recibirán el cuidado que requieran?

Referente al impuesto sostenible, usted ingresará -según
parece- 26 millones de euros y pico. Sin duda es una cantidad
pequeña de la totalidad del dinero que ingresa este gobierno
con el ITS. Usted seguro que coincidirá conmigo en que el
objetivo de la ecotasa debería ser destinado a minimizar el
impacto del turismo masivo en la naturaleza y el medio
ambiente a través de inversiones necesarias para la
conservación de la naturaleza. Entonces, ¿qué opina usted de
la transferencia que recibe del ITS? Me gustaría preguntarle a
título personal si usted cree que es justa para su conselleria,
pero también para el medio ambiente, y si es proporcionada.

Ha comentado que hay 400.000 euros también para agilizar
-y perdone que vaya de un sitio a otro, pero voy detallando
temas en los que me han surgido preguntas- para agilizar
procedimientos administrativos, 400.000 euros para agilizar
procedimientos administrativos, ¿hay alguna cantidad destinada
a mejorar y acelerar y agilizar estos procedimientos
administrativos, pero en la Comisión Balear de Medio
Ambiente? Y, ¿qué cantidad, por favor?

Y tengo una consulta técnica, y además usted la conoce,
hace años que está aprobado el Plan hidrológico y en él se
posibilita que todos los pueblos de Mallorca tengan el derecho
a poder beber agua sana y no contaminada. Como bien sabe,
sigue habiendo a día de hoy bastantes municipios de Mallorca
que siguen consumiendo agua del grifo, que está en mal estado
y ha comentado algo, pero, ¿cómo piensa ponerle remedio
usted a este asunto? ¿Piensa darle respuesta en esta legislatura?,
como ha dicho, siendo la legislatura que tiene más presupuesto
de toda la historia.

 Referente a las depuradoras, en la pasada comparecencia
de presupuestos de hace un año, hace un año justo, usted
garantizó que la depuradora de Sa Pobla se iniciaría en este año
2022. Y hoy nos ha dicho que se adjudicaría en este año 2022,
antes de final de año, según lo que ha dicho. Y yo le tengo que
preguntar si esa afirmación es segura y si a los vecinos de Sa
Pobla les podemos decir que, no se preocupen que este año se
adjudicará, seguro, esa depuradora. Y, de ser así, ¿cuándo se
iniciarían las obras y la fecha o los meses previstos
aproximadamente para que esté puesta en marcha dicha
depuradora?

También ha dicho, y ya yendo un poco más a temas más
puntuales, que el presupuesto del COFIB es de 1,8 millones de
euros y, en particular, cuando hablaba de especies invasoras, ha
dicho que la captura de ofidis en las pitiusas, usted ha dicho
que este año se han capturado el doble. Es bueno a priori, pero
sí que teníamos que preguntarle si se ha capturado el doble
porque usted ha puesto el doble de efectivos o se ha capturado
el doble porque había el doble de ofidis, y parece una pregunta
ridícula, pero es una pregunta importante: hay el doble y antes
se ponían menos efectivos o es que al poner..., no sé, sabe la
pregunta que le hago, aunque parezca ridícula, pero es que nos
parece interesante.
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Y hablando de Ibiza y también de temas puntuales, le
queríamos preguntar si tienen previsto algo para salvar las
sabinas, porque, según nos han comentado los compañeros de
Ibiza, se están muriendo, y ustedes no han hecho nada. Ustedes
están sulfatando los pinos, las sabinas, y ustedes están
sulfatando los pinos, que lo están haciendo bien, pero no están
haciendo nada en particular para salvar estas sabinas, y hasta se
están secando, y queríamos saber si tenían prevista alguna
actuación al respecto. 

Si no hay ningún tema destacable en las siguientes
intervenciones y usted da respuesta a nuestras preguntas, no
haremos uso del turno de réplica, por lo que aprovecho para
agradecer sus explicaciones de antemano, desearle toda la
suerte del mundo en su cometido, que, como ya le he dicho en
la intervención que he hecho al principio, es de vital
importancia para todos, para nuestro futuro, y ruego que se
tome nuestras enmiendas cuando las reciba como una crítica a
su trabajo, no como el año pasado, de verdad que son ayuda
para que el dinero de la conselleria se invierta de la manera más
eficiente posible. 

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bonet. Preg als diputats d'aquesta cambra que,
per favor, guardin silenci mentre intervé un altre diputat, sigui
del grup parlamentari que sigui, tots mereixem el mateix
respecte.

Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos té la paraula el Sr.
Jiménez, per un temps de deu minuts.

EL SR. JIMÉNEZ I FERNÁNDEZ:

Gracias, Sra. Presidenta. Gràcies, Sr. Conseller, per la seva
compareixença. Bon dia o bona tarda a tothom. 

Es evidente, tal como se dice en la memoria de la
conselleria para introducir su presupuesto, que el momento que
estamos viviendo es alarmante, alarmante desde el punto de
vista de un par de problemas esenciales, el cambio climático y
la pérdida de biodiversidad, ambas cosas vienen reflejadas. Y,
bueno, tal como ya sabíamos, pero nos dibujan un futuro de
cierta incertidumbre que entendemos que se ha de atajar con
presteza, y así entendemos que lo entiende la conselleria, algo
complicado dada la falta de unanimidad y de consenso al
respecto, debido a la negativa de algunos en dar prioridad a
esta emergencia ambiental o directamente a la negativa por
parte de otros siquiera a considerarlo.

 Nos parece, en cambio, a nuestro grupo parlamentario que
tener en cuenta lo que sucede a nuestro alrededor, todo lo que
sucede, en un trabajo programático normativo es esencial y lo
es de cara a la población, que es la que recibe las consecuencias
de la transformación ambiental en marcha, sobre todo a la gente
que es más vulnerable. Y una de la forma de enfrentarse a este
problema, una de las herramientas que tenemos disponibles, es
a través de los presupuestos, unos presupuestos hechos para
atender este momento complicado son, por tanto,
fundamentales.

Creemos que se ha intentado desde la conselleria trabajar
con este objetivo y es algo que creemos que hay que agradecer. 

Queríamos, no obstante, tenemos algunas dudas y algunas
sugerencias y, por lo tanto, se las queremos hacer llegar.

En el programa 531A, ordenación del territorio y
urbanismo, usted se ha referido a ello en cuanto a costas, a las
transferencias de competencias; es lógico, ¿no?, se ve que se
sigue presupuestando la zona de protección en rústico, pero no
hay previsión de partida para el dominio público
marítimoterrestre, esto está porque, evidentemente, como no
está transferido, no se puede presupuestar, esto es algo como
obvio. Pero yo le quería preguntar..., no quería preguntarle
esto, que es algo obvio, si no si nos podía contar algo más con
respecto a esta transferencia de competencias. De esto
hablábamos hace poco en una PNL en el Parlament y se
hablaba o hablábamos de esto, es decir que la situación de la
Demarcación de Costas es un poco precaria, por decirlo así,
tanto en recursos económicos como en recursos humanos, es
decir, ¿esta transferencia tendrá en cuenta esta carencias?

En el programa 571A01, gestión de residuos, habla de la
necesidad de implantar el sistema de depósito, devolución y
retorno. Una prueba piloto se tenía que haber realizado este año
en Formentera pero se ha aplazado al 2023. Nos gustaría saber
¿cuáles han sido los motivos de este retraso y si se mantiene
Formentera como lugar de prueba piloto o hay otros sitios
donde se piensa también hacer estas pruebas piloto?

En el programa 571B, educación ambiental, en el objetivo
4, de la estrategia balear de educación ambiental, se habla de la
actividad de elaboración de recursos educativos. Querría saber
si entre estos recursos educativos está prevista, o se piensa, en
la elaboración de alguna unidad didáctica relacionada con el
cambio climático, y otra sobre la pérdida de biodiversidad,
enlazando con lo que he dicho al principio. La educación
ambiental es una herramienta de información, divulgación y
concienciación por lo que creemos que, tal vez, podría ser
interesante proponer estas unidades o algún otro tipo de
recursos educativos, en el caso de que ya no estén planificadas.

En el programa 571C, gestión de espais naturals, y
siguiendo con la idea anterior, ¿se contempla en el objetivo 3
de las actividades de los centros de información o
interpretación, itinerarios, difundir o suministrar información
directa o indirecta sobre las amenazas derivadas del cambio
climático, de la pérdida de biodiversidad, sobre lo que puede
afectar a los espacios naturales protegidos?

Hago insistencia sobre estos puntos aparte de, bueno, por
motivos obvios de trabajar en medio ambiente, porque tal vez
a veces lo que falta es tal vez esa información mayor a la
población de lo que ocurre, tal vez en algunos ambientes lo
debemos tener muy claro, pero tal vez en la mayoría de la
población no sea tan evidente. 

En este mismo programa, nos gustaría preguntar por los
corredores ecológicos. Como bien sabe, éstos son
imprescindibles de cara a la protección de la biodiversidad al
no interrumpir los flujos genéticos de especies en diferentes
espacios. Nos consta la existencia de estos corredores, que ya
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existen en distintas zonas de la geografía balear, pero me
gustaría saber si se podría, tal vez, realizar algún estudio para
determinar la posibilidad de ampliar estos corredores -en lo
posible- con el objetivo de conservación de la biodiversidad, es
decir, de interconectar el máximo número posible de espacios
naturales protegidos a través de estos corredores ecológicos.

Y, ya para acabar, en cuanto al programa 571G, sanidad
forestal, el año pasado nos interesamos por saber si estaba
previsto algún estudio en relación con la influencia del cambio
climático en las masas forestales de Baleares, tanto en su
vulnerabilidad como en posibles medidas de adaptación. La
conclusión de esta pregunta fue presentar, finalmente, una
enmienda a los presupuestos pidiendo la realización de este
estudio, enmienda que fue aprobada. Nos gustaría saber si este
estudio está en ejecución en este momento.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Jiménez. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té
la paraula el Sr. Méndez.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Gracias, Sra. Presidenta, buenas tardes, señores. Está claro
que, si bien los fondos a su disposición merecen nuestra
felicitación y nuestro aplauso, dada la utilidad práctica de las
actividades de esta conselleria, la conselleria que usted preside
nos preocupa, eso sí, en general, que estos fondos, como
provenientes del Mecanismo de recuperación, transformación
y resiliencia, puedan significar un crecimiento temporal debido
a las circunstancias específicas y que puedan derivar en
compromisos a medio plazo que luego no puedan afrontar, y sí
que comprometan -estos compromisos-, que comprometan los
siguientes presupuestos, presupuestos de dentro de dos o tres
años. Esa una preocupación general, de todas maneras, que
tenemos en todas las consellerias.

Y después, en cuanto a los fondos provenientes del ITS,
nosotros, sabe que tenemos  especial poca simpatía porque los
fondos provengan de este concepto, por aquello, si quiere, del
imperativo categórico kantiano, aquella cuestión, aquella
especie de resumen que se hace de “no hagas a los otros lo que
no quieras que te hagan a ti”, no sentimos ninguna simpatía por
los sitios que cobran por aparecer en ellos. Pero, aun así, está
claro que estos fondos ITS, en cualquier caso, la mejor de sus
aplicaciones, la más correcta, la más obvia, la más adecuada es,
sin duda, las actuaciones que lleva usted a cabo en esta
conselleria, con lo que apreciamos su inversión, sobre todo en
el aspecto de recursos hídricos.

Ahora, nos preocupa que la creación del nuevo marco que
va a suponer la aplicación de la LECO -previsible para dentro
de un cierto plazo-, la de la Biosfera, y las transferencias de
Costas, sí deberíamos verlas reflejadas ya en los presupuestos
de esta memoria; es decir, les consecuencias derivadas, la
transferencia de competencias, el cambio de
responsabilidades..., tanto en cuanto suponga más obligaciones
para esta conselleria, como en cuanto supongan menos,
entendemos, que la LECO, la creación, si lleva a cabo su

consecuencia de creación de nuevos PORN y PRUG y tal,
supondrá más incremento de las tareas de esta conselleria,
mientras que la Biosfera puede suponer pues, no sé, que, por
ejemplo, en la Isla del Aire ya no sea conveniente ejercer estas
labores de vigilancia, control y seguimiento... 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., porque, tal vez, lo mejor sea que la Isla del Aire se
independice por sí misma o haga un plan propio o como
consecuente paso de esto.

Entonces, bueno, perdón... -Sr. Mir, no intentaba banalizar,
volvía a ironizar, con lo de la Isla del Aire, perdóneme.

Entonces, los impactos, entonces, que esto puede suponer
en sus convenios con los consejos, en los medios y equipos que
tienen que utilizar para las tareas requeridas, tanto de
mantenimiento, como de estudios, como de previsiones...,
porque, eso sí, junta usted en su conselleria, como lo más
hermoso, lo más puro, lo más espiritual de nuestras
capacidades, o sea, cuando habla usted de cartografías y tal,
realmente..., y de conocimiento directo, real, de territorio,
resulta emocionante y, sin embargo, cuando se utiliza lo
coercitivo, la policía, en sus referencias a lo urbanístico,
verdaderamente también alcanzamos los puntos como más
siniestros, o sea, alcanza usted -a la vez- lo más celestial y lo
más terreno, sin lugar a dudas. 

Pero, bien, entonces, la competencia, sobre todo de costas,
que va a suponer entonces la asunción de estas competencias,
más con estos crecimientos de los parques que estamos
teniendo, que están incluyendo mucho litoral y -digamos- que,
de alguna manera, representan una novedad en las gestiones de
Medio Ambiente, de esta conselleria, tradicionalmente, han
sido más terrestres que marinas, entonces ¿qué le supone en
cambios internos que deba desarrollar en  nuevos
conocimientos o en personal especializado en distintas cosas?

Y, dentro de ese marco yo incluiría la pretensión del
corredor de cetáceos, que entiendo que deberá realizarse en
estricta colaboración con las autonomías del levante español,
dada su situación o su proyección de por dónde pase ese
corredor de cetáceos, que entiendo que pasa entre Ibiza y
Valencia y continúa hacia el norte, entre Menorca y Cataluña,
por entendernos. Entonces, ¡cuánto debería haber de
colaboración o de entendimiento o de programación común y
con quiénes, con el Estado, con esas autonomías o qué?

En cuanto a recursos hídricos, que ya digo que nos
felicitamos, que aquí el ITS consideramos que es una de sus
aplicaciones más correctas, en el tema de las pérdidas en alta,
que entiendo que se han resuelto bastante, me gustaría saber,
¿cuánta de la experiencia, digamos, conseguida en este combate
contra las pérdidas en alta es de aplicación en ayuntamientos?
Que, claro, son unas redes completamente distintas, o sea la
distribución uno a uno, es un planteamiento completamente
distinto, pero..., y las pérdidas en baja resultan francamente
mucho más difíciles que las pérdidas en alta, pero me ha
preocupado también que, claro, en su planteamiento he visto
obvio, pero, digamos, que yo no había particularmente pensado
en ello, el compromiso en las desaladoras que supone la
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utilización de una agua tan cara para pérdidas, el que nos
comprometemos.

Bien, entonces, de todas maneras en la subcomisión de
recursos hídricos, que celebramos aquí tales días como hoy y
a unas horas muy similares a éstas, presidida muy
correctamente por el Sr. Borràs, existen en general dos tipos de
intervenciones: unas catastrofistas, que nos anuncian los males
y el Armagedón que vamos a sufrir por culpa de nuestros
pecados medioambientales, y otras más propositivas; destacó
especialmente la del doctor Mujeriego, dándonos ejemplos de
situaciones de sitios comprometidos también, como en Orange
County en California, los de Australia o las soluciones israelíes
y las aplicaciones en que nos solicitaba, y un poco se lo
transmito porque es una magnífica ocasión, que Baleares
realmente debería ser el protagonista, debería ser el que
buscara en las soluciones, que una posibilidad que teníamos en
Baleares era ser precisamente los adelantados en ello, los
adelantados en soluciones medioambientales al ciclo del agua,
que teníamos todo para serlo y éramos especialmente lucidos
y especialmente interesantes para llevarlo a cabo. 

Perdone que me permita aquí hacer esta transferencia del
conocimiento, se diría en esta memoria. Bien, esto, entonces,
nos lleva a esta situación, estas soluciones, además, deberían
ser una de las cosas para la masificación, ese horror...
Entonces, claro, lo que estamos practicando, por ahora, es un
ITS disuasorio contra la masificación, o sea, disuadiendo a
determinados grupos sociales especialmente vulnerables con
menos acceso a la riqueza, a los que se les dice, en este sitio se
te va a cobrar por ir, en lenguaje callejero, por respirar allí.
Entonces, quiero decir, lógicamente pues a un señor con
muchos fondos pues le importa menos, a un señor con pocos
fondos, que además necesite hoteles relativamente baratos y
esté dispuesto a dormir bajo menos estrellas, debe ser
penalizado, entiendo, pero claro, justo los más vulnerables
económica y socialmente. No me acaba de convencer. 

Pero, ¿cómo se evita que desde un lugar tan
geográficamente privilegiado como Baleares, lugar tan
privilegiado para ser visitado, debe de verdad, usted como
responsable de Medio Ambiente cree que hay que evitar, de
verdad, las visitas y consecuentemente evitar actos
promocionales en capitales europeas en estos momentos no
comunitarias? The Trade Center, The World Trade y cosas de
ese tipo. Digo en cuanto a lo que esa masificación pueda
comprometer los recursos disponibles en nuestras islas.

En cuanto al ciclo del agua, primero, creemos que la
aplicación del canon de saneamiento está perfectamente
realizada, según esta memoria, y volvemos aquí a valorar
especialmente la aplicación de fondos ITS en cuanto a eso. 

¿No debería esta conselleria reclamar que los fondos ITS
fueran aplicados directamente, todos ellos en su totalidad, no
deberían ser reclamados por esta conselleria y utilizados y
aplicados en mejoras medioambientales para nuestras islas? 

Valoramos su reducción de gastos financieros en
ABAQUA, las actuaciones como los prueba piloto de inyección
en San Luís, que nos gustaría saber qué valoración tienen
actualmente, cómo cree que están yendo...

LA SRA. PRESIDENTA:

Vagi acabant, Sr. Diputat.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

... -sí, termino en un instante-, en los nuevos emisarios. Quería
hacer una referencia a Formentera, pero la dejaré.

Y después, me preocupa personalmente si es verdad que
necesitamos volver a tener tiburones, porque yo las
consideraría especies..., como las serpientes y los ofidios.

Pero he terminado, Sra. Presidenta. Gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Diputat. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Ferrà.

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Conseller, benvingut i
benvingut també tot l'equip que l'acompanya, i els que no han
pogut venir.

Vull destacar el que ha dit vostè, un poc, amb dades
generals, som davant el pressupost de Medi Ambient més alt de
la història, quasi 209 milions d’euros, més els 26,5 d’ITS, per
tant, suposa un 21,12% o 2% més, perdó. 

Vostè ha començat la seva intervenció i feia una reflexió
sobre els efectes de l'emergència climàtica, les onades de calor,
les escasses precipitacions d'aquest estiu i també ho ha
relacionat un poc amb una anàlisi que feia el laboratori
interdisciplinar, el laboratori climàtic de les Illes Balears el
2019, i també amb el recent informe del Comitè d'Experts de
Transició Energètica i Canvi Climàtic de les Illes Balears. Avui
de matí hem fet una reflexió semblant amb la Sra. Mercedes
Garrido, consellera de Presidència, que ha comparegut el matí,
sobre la necessitat -és una reflexió que li amoll per si vostè la
vol agafar i ens vol fer una valoració-, sobre la necessitat, per
ventura, de replantejar els objectius 2030 ODS, de
desenvolupament sostenible, alguns l’afecten a vostè, alguns
afecten el Sr. Yllanes o el conseller de Mobilitat, és a dir,
distints consellers, i també sobre la necessitat d'accelerar els
canvis prevists per poder acomplir aquests objectius el més
aviat possible. Per tant, una valoració sobre aquesta situació
que ens trobam a dia d'avui respecte d’aquests objectius del
2030.

Ha fet referència a la digitalització del cicle de l'aigua, i ho
ha vinculat a la minimització de riscs d'inundacions, avui de
matí també hem tengut l’oportunitat de demanar a la Sra.
Garrido sobre el sistema d'alerta primerenca, MEDhyCON, que
s'ha presentat recentment a la Universitat de les Illes Balears,
per a la gestió de riscs d'inundacions. I jo li volia fer aquí dues
preguntes: si hi ha hagut coordinació d’aquest projecte amb el
Pla de gestió de riscs d'inundacions de les Illes Balears, que
supòs que sí, perquè l'any passat, crec que va ser l'any passat,
es va presentar el nou INUNBAL, un pla d'emergències per a 
inundacions que contempla àmpliament aquest pla de gestió
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que va fer la conselleria que vostè presideix. I també li volia
demanar si aquest sistema d'alerta primerenca, MEDhyCON,
que està pensat per a això, per prevenir les inundacions o els
riscs derivats de les inundacions, millor dit, si proporciona
dades hidromètriques a la Direcció General de Recursos
Hídrics.

Ha fet també vostè una valoració del factor d'insularitat del
règim especial, és a dir, com afecta i quin impacte té enguany
a la seva conselleria, un impacte de pràcticament 22 milions
d'euros en fons per a projectes de neteja de litoral i en recursos
hídrics. Nosaltres fem una valoració molt positiva de la
capacitat que té aquesta conselleria del mateix any poder
gestionar no només fons propis sinó també fons europeus, amb
fons provinents de l’ITS i també fons d’aquest factor
d’insularitat. Li demanaria, Sr. Conseller, si ens podria fer una
valoració del règim especial, del REB, de la implantació
enguany. Vostè crec que va ser membre de la comissió bilateral
que va negociar aquest règim especial i volem conèixer un
poquet el seu parer en aquest sentit. 

Respecte de l’ITS, vostè ha fet referència, bé, a un projecte
de 20 milions d'euros per unes convocatòries que fan els
consells insulars per reduir les pèrdues d'aigua a les xarxes
municipals. Si ens podria explicar un poquet d’on sorgeix la
idea de dur a terme aquest projecte d’aquesta quantia de 20
milions d'euros de l’ITS per als ajuntaments. 

Després també ens ha comentat durant la seva intervenció
una prova pilot d’infiltració d'aigua per regenerar i recuperar
aqüífers que es du a terme a Sant Lluís i que aquesta prova pilot
serviria per a altres zones o altres punts geogràfics de les Illes,
crec que ha dit, i era per veure si podríem saber quins són
aquests punts geogràfics prioritaris després d'aquesta prova
pilot, si n’hi ha qualcun que sigui molt prioritari?

Després ha dit també... jo li volia demanar si pot repetir la
quantitat, que no l'he apuntada, destinada a sanejament i
depuració des de l'any 2015 fins a dia d'avui, i fer-nos una
valoració del que això suposa, perquè moltes vegades veiem
milions d'euros, i era sí pot repetir aquesta xifra i l'impacte que
això suposa; és a dir, el que li deman bàsicament és comparat
amb anys anteriors el que suposa aquest increment o no.

També en relació amb la redacció de projectes de la xarxa
en alta, vostè ha fet referència al projecte de Maria a Sineu, de
Manacor a Felanitx, Campos, Santanyí i Ses Salines, i de
Manacor a Cala Millor, la pregunta que li volia fer és quins són
els projectes que restarien de la xarxa en alta a l'illa de
Mallorca, una vegada dibuixats tots aquests, per ser
coneixedors fins on arribaríem?

I també vostè ha parlat que no és prioritària ara una nova
dessaladora, que el prioritari és reduir les pèrdues de les xarxes
municipals, però, en el cas de fer una nova dessaladora,
estratègicament on podria estar concebuda a l'illa de Mallorca?,
si és possible saber-ho o si ja està previst.

També ha esmentat un informe anual de sanejament i
depuració des del 2019, ha fet referència que el 2021 sols tres
depuradores, gestionades per ABAQUA, registren
incompliments, i ha fet referència a Llubí, a la Cala Sant Vicens

i l’altra no sé quina era, i demanar-li si hi ha actuacions
previstes en un futur per a aquestes que queden restants que
incompleixen.

Respecte del Parc Nacional Marítimoterrestre volia
demanar-li, no té res a veure amb els pressuposts, però
aprofitant que vostès és aquí avui, si hi ha qualque novetat, si
té qualque informació per part del ministeri sobre l'amenaça
d'activitats del Govern d'Algèria en aigües de Cabrera.

Respecte de l'ampliació del Parc Natural de Llevant, vostè
ho ha fet, bé, crec que s'ha anunciat aquests dies que l'ampliació
es durà a terme dins el primer trimestre del 2023, i era per
demanar-li si em pot dir quina partida o on als pressuposts
queda reflectida o queda dibuixada aquesta possible ampliació.

I respecte de les captures d'ofidis a Pitiüses i Mallorca,
vostè diu que no té dades definitives, però que les captures
segurament són més del doble que la campanya passada, i si
ens pot recordar un poquet l'evolució d'aquestes captures dels
ofidis els darrers anys, per veure un poc una escala en aquest
sentit, crec que una altra diputada li ha fet una pregunta similar
i crec que les pot contestar les dues plegades.

També demanar-li si ens podria presentar o no qui és la
vespa carnissera, aquests dies ha estat un poc... ha sortit als
mitjans perquè ha estat detectada a Alcúdia per la UIB, no sé
si tenim qualque tipus d'informació.

I crec que tenc qualque pregunta més, però les faré al
següent torn. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Ferrà. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares té la paraula la Sra. Ribas. 

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidenta. Buenas tardes a todos los asistentes a
esta comisión.

Bueno, yo empezaré analizando sus presupuestos, pues por
el principio, por lo primero que uno lee cuando coge la
memoria de sus presupuestos, y resulta que ustedes nos hablan
aquí de que negar el cambio climático significaría aceptar un
retroceso en las políticas de adaptación y minimización de sus
efectos, que la Consejería de Medio Ambiente y Territorio ha
ido ejecutando año tras año y que se reflejan en los
presupuestos, o sea, que la Consejería de Medio Ambiente, año
tras año, ha ido minimizando los efectos del cambio climático.
Resulta pretencioso oírle decir que ustedes van a minimizar el
cambio climático. Tal vez pueda indicarnos ¿en qué han
conseguido minizarlo? No sé si han conseguido ya rebajar el
nivel del mar algun centímetro, o bajar las temperaturas durante
las olas de calor, o tal vez sean otros los resultados que han
obtenido, y usted, con actuaciones sobre el clima, pues no lo
dirá, supongo, en su siguiente intervención. Espero,
atentamente a que me lo explique.

Nos habla también que su consejería va a digitalitzar el
ciclo del agua, minimizar el riesgo de inundaciones y conservar

 



HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 114 / 10 de novembre de 2022 2775

la biodiversidad marina. Y lo cierto es que, tras más de siete
años gobernando la Sra. Armengol, junto a ustedes, tenemos
fugas en las redes de agua que equivalen a más de dos veces la
capacidad de los embalses de las Islas. Eso ocurre mientras
usted nos dice que aquí el problema es la sobreexplotación de
los acuíferos, trasladando la responsabilidad a los ciudadanos,
como viene siendo habitual ante cualquier problema que surge
en estas islas y que son absolutamente incapaces de solventar
mediante gestión pública.

En cuanto a minimizar los riesgos de inundaciones, solo
hace falta ver el estado en el que se encuentran los torrentes
para comprobar que sus políticas de boquilla no se ejecutan,
por mucho que aumenten sus presupuestos. Este año lo
incrementen en un 8%, además de lo que les toque del
Impuesto de turismo sostenible, pero es que cada año el
presupuesto no para de crecer, y seguimos igual, el quid de la
cuestión es que el dinero de su presupuesto no cae del cielo, lo
sacan ustedes de los bolsillos de los ciudadanos, porque si
cayese del cielo, pues no habría problema, hagan ustedes lo que
quieran con el dinero, pero cuando el dinero de los ciudadanos
y no de ustedes la defensa de un aumento de esos presupuestos
debería consistir en demostrar que a mayor gasto mejores
resultados, y eso, desgraciadamente, no está siendo así.

Y si no centramos en lo de conservar la biodiversidad
marina, y teniendo en cuenta el desastre causado por los
vertidos de aguas fecales de las depuradoras públicas,
evidentemente, tampoco podemos justificar que este aumento
presupuestario haya servido de nada. Y dados los antecedentes,
nada hace pensar que el hecho de que usted vuelva a
incrementar el presupuesto que gestiona vaya a significar
mejoría alguna en esa gestión.

La Dirección General de Recursos Hídrics es famosa por el
tapón que supone al desarrollo económico de Baleares, una
dirección general que acumula cientos de expedientes sin
resolver y que tampoco ha mejorado, a pesar de los
incrementos presupuestarios de años anteriores.

Y, para finalizar, también le quiero informar que mi grupo
tiene intención de presentar una enmienda a la totalidad de
estos presupuestos, entre otros motivos, porque creemos que
son unos presupuestos dañinos para los ciudadanos de
Baleares, dado que su sustento es una previsión del crecimiento
erróneo y falsa, que no es el previsible si tenemos en cuenta las
previsiones que ya han realizado organismos independientes y
objetivos; los presupuestos prevén un crecimiento económico
del 7,2%, mientras que la AIReF lo sitúa en el 4,7%, y otras
entidades, como por ejemplo el BBVA Research, en tan solo un
2,2%.

Esto va a implicar que este presupuesto no pueda cumplirse
sin elevar el déficit y la deuda, lo cual empobrece a los
ciudadanos de estas islas y los endeuda, no solo a ellos, sino
también a las generaciones futuras. Y, evidentemente, el medio
ambiente es muy importante y no es algo que haya que
gestionar solamente ahora, es algo que debemos gestionar
siempre, también en el futuro, porque de ello depende nuestro
planeta, que es donde vivimos y queremos que esté lo más
limpio posible por un tema simplemente, aunque sea de salud
pública.

Quiero decir con esto que hay más vida más allá de mayo
de 2023, por tanto, no es oportuno, ni siquiera es ético, gastar
ahora como si no hubiese un mañana, sin tan siquiera justificar
haber cumplido los objetivos más elementales en materia de
medio ambiente en los ejercicios presupuestarios anteriores.

Cuentan ustedes con los presupuestos más altos de la
historia, pero los resultados de su gestión no son acordes a ello.
No por contar con una mayor estructura se es mejor en la
gestión, sobre todo si la administración pública acaba
convirtiéndose en un fin en sí misma. 

Y, por supuesto, yo no estoy cuestionando aquí su gestión
desde un punto de vista ideológico, que yo, por supuesto, no
comparto, sino que me estoy refiriendo a su gestión en cuanto
a los objetivos y los resultados alcanzados, y estos resultados
no son aceptables.

Tal vez en su próxima intervención podrá arrojarnos algo
más de luz sobre cuáles son las actuaciones concretas que va a
poner en marcha para mejorar estos aspectos tan importantes y
de qué forma lo va a hacer, me refiero a la gestión del agua, a
las fugas, a las depuradoras que no funcionan, a los atascos en
la Dirección General de Recursos Hídricos que mantienen a los
ciudadanos en espera durante años para poder desarrollar sus
proyectos, a los torrentes que amenazan con inundaciones y
desastres que, por desgracia, ya hemos vivido en estas islas y
que no querríamos repetir.

Todo eso es lo importante, Sr. Mir, y no el importe o los
millones que usted gestione si finalmente con ello no
conseguimos avanzar en materia de medio ambiente.

Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, diputada. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per
les Illes, té la paraula la Sra. Sureda. 

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, presidenta. Senyores diputades i senyors diputats,
Sr. Mir, gràcies a vostè i a l'equip que l'acompanya per
presentar-nos els pressuposts, no sé on m'he de posar per
veure'l...

(Algunes rialles) 

No, no te gires...

(Rialles de la intervinent)

Em sap greu, però és que no el veia i m’agrada... Dic,
gràcies per venir a explicar-nos els pressuposts de 2023.
Parlam, i crec que en aquests pressuposts a diferents comissions
i compareixences que... hem parlat i que han vengut els
diferents consellers, hem parlat d'aquesta emergència climàtica
-com dic-, no només en aquesta conselleria, sinó també en
altres perquè s'ha de fer una feina de manera transversal i jo
crec que s’ha de tenir en compte als pressuposts de tota la
comunitat.
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I crec que vostè està d'enhorabona amb l’increment del
pressupost de la seva conselleria per a l'any 2023. També és
cert, i ho ha dit en xifres, que des de 2015 hi ha hagut una
pujada significativa i ho ha estat a totes les conselleries perquè
els pressuposts s'han incrementat molt.

Ha parlat de molts de xifres, de moltes dades, de quantitats,
però m'agradaria saber..., crec que nosaltres sempre feim
esmenes en aquest sentit i vostè sempre ens diu que no és
competència seva, que és el tema de xarxes de distribucions als
municipis, però estam contents que a la fi hi pugui haver
aquesta partida, ja ens agradaria que fos més elevada per poder
ajudar aquests municipis en la pèrdua d'aigua i no només en la
pèrdua d'aigua que poden tenir, que és significativa i en
percentatge molt elevada segons on, però també perquè quan
alcen moltes vegades ja fan la separació en pluvials i fecals i tot
això també ajuda, perquè després a l’hora d'arribar a les
depuradores no hi hagi aquests embussos i no hi hagi aquestes
entrades d'aigua després a la mar fent mal en general a tot el
sistema. Per tant, benvingudes siguin aquestes aportacions a
aquestes distribucions.

També sap que nosaltres cada any li demanam, i el 2021
se’ns va aprovar incrementar el personal perquè es poguessin
fer més expedients per fer els projectes, els informes dels
projectes de Recursos Hídrics, sí que va ser... l'any passat es va
aprovar al 2020, per al pressupost del 2021, i sé que al
pressupost de 2021 per a 2022, quan en parlàvem, era quan
s'acabaven d'incorporar les persones a l’hora de poder elaborar
aquests informes. En aquell moment hi havia uns 6.000
expedients pendents -si no vaig errada- i m'agradaria saber-ho
si ha estat efectiva la contractació i si aquests expedients s'han
pogut alleujar i com està en aquests moments. 

Vostè també ha parlat de la prova pilot que es fa a Sant
Lluís, ha parlat de 4,7 milions d'euros. No sé si és el que s'ha de
destinar de cara a l'any que ve i m'agradaria saber el cost que
pot suposar aquesta prova pilot d'infiltració en general, perquè,
i és ver que tenim la Comissió no permanent de Recursos
Hídrics i varen venir... -el Sr. Méndez n'ha parlat-, varen venir
i ens varen fer una explicació que aquest tipus d'infiltració
podria ser bo i que tenia un cost bastant elevat, però en
comparativa amb les dessaladores, que el cost que tenen les
dessaladores és sobretot un cost elèctric bestial, pel moviment
que ha de tenir, i a posta m'agradaria saber que no així, perquè
també és ver que amb el Pla hidrològic que s'ha fet en l'alta es
volen posar distribucions a tota l'illa de Mallorca. Per tant,
m'agradaria que ens pogués explicar si hi va haver aquesta
prova pilot que es pugui ampliar a altres zones de les nostres
illes.

En tema de neteja de torrents, per a nosaltres 5,6 milions és
un increment significatiu dels 700.000 euros que hi havia al
2016, és cert, però també és cert, i vostè ho ha dit, que aquesta
emergència climàtica fa que les situacions d'aigua... fortes
siguin més espesses i, per tant, s’hi ha de continuar fent feina.

En el tema de la monitorització, que n'ha parlat també el Sr.
Ferrà, jo em pensava que era un tema de la Conselleria de Medi
Ambient que ho duia en coordinació amb Emergències, el tema
de digitalitzar i monitoritzar els torrents. No sé si és així o no,
si no m'agradaria que m’ho pogués explicar i a veure si hi ha

pendent fer moltes més instal·lacions d'aquests tipus, igual que
també ha dit el tema de la monitorització de les aigües
subterrànies, si ens pot explicar com està i quina és la funció
exacta d'aquesta monitorització. 

Més coses..., sí, quan hem parlat de l'aigua en alta, en
principi per a 2023 hi ha la connexió de Maria a Sineu. Vostè
sap que nosaltres pensam que ha d'arribar a tots els pobles de
Mallorca, ja li vaig fer una petició per a Montuïri i per a
Costitx, però..., bé, consideram que s'ha de tenir en compte i
que s’ha de projectar en el futur perquè pugui ser així.

De totes maneres, vull dir que és cert que s'ha fet feina,
perquè quan..., en aigua s’ha fet molta feina i en sanejament
s’ha fet molta feina; no basta, però se n'ha feta molta, i també
això li ho vull reconèixer.

Un altre dels punts de què ha informat és que no complien
en sanejament les depuradores que teníem a les nostres illes, el
2015 només n'hi havia 8 de 79 que tenien els marges que eren
acceptables i que el 2021 només en quedaven tres: Llubí, Vila
i Cala Sant Vicent, i no he sabut o no he entès quin era el
problema i si tenia una solució, una possible solució per al
futur, perquè puguin complir amb els paràmetres que els
pertoca.

El Sr. Ferrà també ha parlat del PORN del Llevant, que en
principi s'ha d'aprovar el mes de març, que es van responent i
estudiant les al·legacions que se'ls han presentat i, sí, quina
partida, perquè parlam de protegir i al final, així com vostè ha
acabat amb la protecció jo també hi acabaré, parlam de
protegir, però també perquè hi hagi una protecció hi ha d'haver
unes accions i hi ha d'haver uns recursos econòmics i si hi han
d'invertir m'agradaria saber quina és aquesta inversió.

En tema de personal, ha parlat d'una brigada d'Es Trenc,
l'any passat ja va parlar d'una brigada. No sé si és que s’hi ha
de sumar una nova brigada o és que encara no s'hi havia
incorporat. Nosaltres li demanàvem el tema dels educadors
ambientals, que sobretot a Eivissa i Menorca són pocs, i que
ens agradaria, amb les possibilitats que hi hagués, que es
poguessin incrementar. Ha parlat, crec que de 33 persones en
total que es podrien incrementar i m'agradaria saber si n'hi
hauria alguna en aquest sentit.

En residus forestals, en crema de residus, sé que és un tema
de la Conselleria d'Agricultura, però segons les zones hi ha
peticions a la Conselleria de Medi Ambient. No sé si s'han
incrementat molt aquestes peticions, i sobretot el tema de la
vigilància de les cremes, a veure si les fan els AMA, els agents
de medi ambient en general, o si de la part de la Conselleria
d'Agricultura tenen algú que pugui fer aquestes inspeccions.

Com dic, estam molt contents que s’ajudi els ajuntaments en
el tema de l'aigua, s'ha parlat de la gestió de Costes -el Sr.
Jiménez també n’ha parlat-; el tema de la transferència, que es
negociï el millor possible perquè... si de vegades ens queixam
de la conselleria o ens queixam del consell o dels ajuntaments,
jo crec que el tema de costes és un tema per parlar-ne molt en
profunditat i que es traspassi amb els recursos humans i
econòmics necessaris i que es lluiti, si vostè en forma part, que
per favor, ho lluiti com toca.
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I, com dic, ha parlat d'aquesta protecció de les 180
hectàrees, que suposa mig Mallorca i jo li dic, consideram que
es pot protegir, que s’ha de protegir, però que protegir no ha de
ser prohibir, ha de ser regular, limitar, educar, conservar,
mantenir i millorar, però no prohibir.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Sureda. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula el Sr. Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Conseller, primer de tot donar-
li l’enhorabona per aquest increment de pressupost i també pel
treball fet per la seva conselleria. Hem parlat en diverses
ocasions de la necessitat d’una conselleria forta i ben dotada
com la seva, tant quan era conseller de Formentera, com ara
com a diputat per Formentera, però que sí és cert que s’han de
fer inversions i ha demostrat quines són les que es fan. Passaré
punt per punt, perquè ha dit gairebé són 235 milions, un
increment d’un 21,2% -si no m’equivoc-, ha assenyalat i a més,
amb una important aportació per part del mecanisme de
recuperació i resiliència.

Ha parlat de la digitalització del cicle de l’aigua. És una de
les qüestions que per la meva part he indicat en diverses
ocasions, que crec que és molt important a Formentera que es
digitalitzi i se sensoritzi aquesta qüestió. Esper ja que el (...)
d’aquesta línia, sigui d’aquesta manera. 

Sí m’ha alegrat molt veure que del factor d’insularitat, dels
110 milions d’euros, gairebé el 19%, 21, 22 milions d’euros,
van dedicats a la seva conselleria. Vol dir que la cinquena part
de les inversions per part de l’Estat a les Illes Balears van a la
seva conselleria. No ha explicat, o no he entès, quin és el
repartiment que hi pot haver territorialment, si el té clar bé, sinó
en parlarem en els propers debats de pressuposts, d’aquests 22
milions d’euros que ha dit que són per a medi ambient, recursos
hídrics i neteja del litoral. Si hi ha alguna d’aquestes qüestions
que va dedicada específicament a Formentera que, com bé sap,
és la part on sempre li faig més incís.

De la conselleria, no arriba, però està a prop, la meitat és
per a ABAQUA. Queda claríssim que el cicle de l’aigua és
important per a la seva conselleria. I en aquesta qüestió, sí que
li han fet algunes preguntes relatives a les depuradores i m’ha
agradat veure que ha posat de manifest una qüestió que hem
parlat des de Formentera, que és que el que arriba a les
depuradores és tan important com el que surt i només posem el
focus en el que ha de fer la conselleria -i des de Formentera ho
vam fer-, posant el focus també en el que enviem a les
depuradores, perquè si el que enviem supera 500 vegades els
llindars màxims, ja pot la depuradora complir la normativa de
depurar entre el 70 i el 90%, o haver d’arribar a uns límits.
Hem de recordar que el reial decret que regula les depuradores
té la conjunció o, o la conjunció i, vol dir que pot complir-se
qualsevol dels dos paràmetres. I és per això que moltes vegades
tenim aquest problema que -com bé ha dit- s’ha detectat en
moltes d’elles i s’ha pogut corregir i veig que la de Formentera

no està entre les dolentes. Així que estic content de veure
aquesta qüestió.

La veritat és que el company del Grup Parlamentari Podem,
que és d’Esquerra Unida, Pablo Jiménez, ha parlat de l’EDAR
de Formentera. És cert que hi ha hagut una notícia fa gairebé
poc temps, que ja a la comissió entre el Govern de les Illes
Balears i el Govern de l’Estat ha parlat d’aquesta qüestió, si
podria aclarir aquesta qüestió. Crec que la tinc clara, quan els
propers pressuposts, o la transferència es podria fer, però si
podria aclarir-ho, la veritat és que estaria bé.

Ha parlat de la neteja de torrents i li han parlat altres
portaveus. A la neteja de torrents a Formentera, crec que no
tenim el problema dels torrents que tenen altres illes. Llavors
una sol·licitud que li podria fer, és que ja que no tenim aquesta
qüestió, si el pressupost que li podria tocar territorialment,
podria anar a una altra qüestió, en el cas de la neteja de
torrents, ja que no hem de fer aquesta neteja, òbviament, la
funció és la de demanar, és la que sí hem de fer.

Respecte de l’EDAR, ha parlat que es fa una inversió,
m’agradaria si podia explicar exactament la inversió que es farà
l’any vinent de l’EDAR i a quants habitants equivalents, crec
que jo vaig dir l’altre la xifra equivocadament i per això voldria
si podria aclarir-hi. Li dic, si són 30.000 o 40.000 els habitants
equivalents. És que crec que jo ho vaig dir equivocadament i
era també per corroborar-ho.

És cert que no ha parlat de l’emissari i també parlar, si no
en aquests pressuposts, o a la planificació hídrica, hi havia
l’emissari de Formentera, perquè sí que fa falta fer una revisió
d’aquest emissari, com també n’hem parlat en altres ocasions.

Ha parlat de l’erradicació del Carpobrotus, d’espècies
invasores. Li han dit el tauró, el tauró no és una espècie
invasora, li ha parlat algun altre grup. El tauró, per la part que
conec, perquè a més com a bussejador que sí que..., el tauró
blanc a més, és una de les espècies endèmiques del
Mediterrani, el que passa és que l’hem fet fugir. Llavors, la
recuperació és bona per a l’ecosistema i crec que hem de
pensar el que és bo per a l’ecosistema i el que no. 

Ha parlat dels fons que li arriben del mecanisme de
recuperació i resiliència i també estava en el projecte de
pressuposts, del tractament de les plantes..., ja pas a residus,
que crec que gairebé tot el temps parlaré de residus, llevat
d’alguna cosa més. En el tema de residus es parla de
l’adequació de deixalleries i de plantes orgàniques i d’aquestes
qüestions. Consider important veure si en la qüestió d’esmenes
podríem parlar-ne, perquè a Formentera tenim una qüestió per
resoldre, que és la planta d’orgànica de Formentera. Veiem que
estan arribant fons per aquest motiu, també dels fons europeus
i crec que hauríem de tractar de fer una tasca d’aquesta qüestió.

Per altra part, la veritat que ja li he parlat de les neteges dels
torrents. De l’ITS també n’hem parlat. De recursos hídrics
també.

Una altra qüestió que ha parlat i també li ha dit la portaveu
que m’ha precedit, referent a... -i pas a un altre tema-, referent
al projecte de Sant Lluís. M’agrada veure que el punt quart de
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les propostes del Debat de política general, que van ser
aprovades per la meva part -vam presentar 6 propostes-, la
quarta proposta que és fer estudis de regeneració i reutilització
d’aigües, justament ja es fa en un projecte i està pressupostada.
Importantíssim veure que una de les qüestions ja es fa. La
pregunta és, parlant de reutilització per al reg. Crec que hem de
fer una passa més, li han dit altres portaveus d’un expert que va
venir, el Sr. Mujeriego va explicar projectes que hi ha a altres
bandes del món, referent a la reutilització i la regeneració
d’aigües, per arribar a nivells que siguin encara més potents i
crec que les Illes Balears i crec que Formentera a més seria un
lloc també per poder tractar de fer un estudi en aquesta
proposta, per completar-la, fer l’estudi d’avançar en la
regeneració i la reutilització, ja que és un recurs tan escàs i per
molt que li han dit que els sous no cauen del cel, bé, l’aigua ara
mateix poden ser sous i sí cau del cel, si aconseguim que el
canvi climàtic no continuï avançant. Llavors tal vegada els sous
sí que poden caure del cel, si som més acurats amb el canvi
climàtic.

Relatiu a la transferència de costes, contents, ja ho vam dir
a la compareixença de la Conselleria de Presidència aquest
matí, ja ho han dit, que estava a prop d’arribar. Vostè ha
reafirmat a més, que dilluns hi haurà una reunió referent a
aquest tema. I també de les propostes que es van aprovar en el
Debat de política general, d’aquest tema sí que li volia
preguntar, si tindrem alguna capacitat de poder dur-les
endavant, com és la reparació del mollet d’Es Caló, ja que la
transferència seria efectiva l’any vinent, si podríem fer alguna
passa en aquesta reparació al mollet d’Es Caló, quan estigui
feta; així com també demanar la reordenació dels fondeigs de
tot el litoral, almenys alguna passa, si podria ser alguna passa
puntual, fer-ne algunes si no podem fer-ho tot d’una. Si podem
anar fent passes en aquesta qüestió, perquè sí que hem vist que
la pressió que pateix el litoral, tot i que el meu company moltes
vegades diu que regularitzar aquestes qüestions no ha de ser...,
sap que sí que ho fem.

Per acabar, li han parlat dels ofidis. La veritat jo d’aquesta
qüestió la deixe a una banda, perquè dimarts vinent hem
registrat una pregunta sobre aquest tema a Formentera. Llavors,
sí que és cert que dimarts debatrem sobre el tema dels ofidis
per a Formentera. Esperem que sí pugui tenir les..., en quin
estat està la campanya dels ofidis, perquè estan acabant amb la
sargantana pitiüsa i és un problema que s’ha d’aturar.

Com li deia, crec que fan una bona feina, crec que totes les
direccions generals estan implicades en la part territorial de
Formentera. Agraïm aquesta tasca, quan hem necessitat alguna
cosa, hem pogut solucionar-la directament. Així que continuïn
d’aquesta manera per favor, tant en aquesta legislatura com la
següent, que estic segur que continuaran.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Senyors diputats, per a les properes intervencions,
els record que no poden interpel·lar la resta de diputats i que
s’han de centrar en l’objecte de debat.

Pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Borràs,
per un temps de deu minuts.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Gràcies, Sra. Presidenta. Abans d’iniciar la meva
intervenció intentaré ser, complir escrupolosament les
recomanacions de la presidenta de la comissió, a veure si ho
aconseguesc.

Benvingut, Sr. Mir, a aquesta comissió avui dia 10 de... ha
vingut vostè i tot el seu equip, que ens acompanya, avui dia 10
de novembre de 2022, i dic la data perquè avui, dia 10 de
novembre, estam més a prop de dia 21 de desembre, inici
oficial d'hivern, que de 23 de setembre, inici oficial de tardor,
i avui és el primer dia que sembla que tenim un temps de
tardor, quan estem més a prop de l’hivern que d’aquesta tardor
i, és clar, supòs que açò no té res a veure amb cap efecte
climàtic o intervenció dels homes damunt el clima, supòs que
és un accident que avui haguem... ahir havíem de menjar
castanyes torrades amb màniga curta i avui haguem hagut de
treure la gabardina i el paraigua. Supòs que no té cap
interferència. És així, Sr. Conseller?, és la primera pregunta que
li formularia. 

Li faré algunes preguntes, parlar el darrer té l'avantatge que
moltes coses ja s'han dit i per tant les pots estalviar, però també
evidentment t’evita poder fer moltes preguntes.

Les preguntes que li formularé no és necessari que me les
contesti, són retòriques, és a dir, igual algú les considera
capcioses, per a mi són retòriques, no fa falta que les contesti,
si les vol contestar, contesti-les, però, evidentment, no és
necessari. 

És clar, vostè ha citat algunes partides per fer pedagogia, ha
citat algunes partides per fer conscienciació, a través de les
seves empreses públiques, a través de la seva conselleria, jo
crec que hauríem de presentar una esmena als pressuposts de la
seva conselleria perquè destini una partida ja no tanta a
conscienciar les escoles i els al·lots d'aquesta d'aquesta
comunitat, que estan molt conscienciats, sinó a conscienciar el
Parlament. Jo crec que seria bastant més important que
venguessin aquí i fer pedagogia en aquesta comissió que no a
les escoles i instituts de la nostra comunitat perquè..., segona
pregunta: com es pot afirmar que vostè no ha aconseguit
combatre el canvi climàtic i afirmar immediatament després
que el canvi climàtic no existeix?, si no existent com pot vostè
minorar-lo, no?

Jo crec que una cosa que és zero no es pot minorar, no? Jo
crec que..., és una pregunta també retòrica, però crec que és
important perquè, és clar, la tercera pregunta seria: a partir
que... tenim el cervell aquest gangrenat per la ideologia
comunista i tots aquells que l’hi tenim, gangrenat per la
ideologia comunista, lluitam contra... i per intentar establir un
règim de terror en aquesta comunitat i en aquest país, i -
diguéssim-, com és possible..., quan un equip de futbol no fa
cap canvi durant el partit es diu que aquell equip no ha fet
canvis, no? Si el canvi climàtic existeix des que la terra existeix
i obviam les glaciacions, l’extinció dels dinosaures, etc., si el
canvi climàtic existeix des que la terra existeix, com podem
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parlar de canvi climàtic, si existeix des del primer dia?, si des
del minut zero del partit estem en la mateixa situació climàtica,
no hi ha hagut cap canvi climàtic. 

Per tant, no es pot afirmar, crec, vostè què opina?, que el
canvi climàtic no existeix, com ha fet avui la musa del Partit
Popular, la Sra. Ayuso, i porta a col·lació perquè vull que em
contesti açò, vull dir, no estic... no estic anant d’un debat a un
altre al Parlament, sinó que crec que és important dir com és
possible que... que ja existeixi una cosa que... que no s’ha
mogut des del primer dia.

Perquè, és clar, vostè ha incrementat enguany un 21% del
pressupost, a l’exercici anterior va incrementar un 24% el
pressupost, és a dir, que va d'increment en increment. Vostè
està incrementant moltíssim el pressupost i aquí, és clar, s’ha
dit que vostè tenia un gran increment, que tenim molta despesa,
molta despesa, és una expressió que s’ha dit aquí i jo diria:
despesa i inversió, despesa o inversió. 

És una pregunta retòrica també, perquè jo crec que tot allò
que es faci per millorar els torrents, els recursos hídrics, la
prevenció i l'extinció d'incendis, totes aquelles matèries que...,
amplíssimes que té vostè sota la seva responsabilitat, jo crec
que són inversions. Jo crec que són inversions, no són despesa,
perquè, com podem parlar ... que som, que compartim la
defensa del medi ambient perquè no té ideologia la defensa del
medi ambient, com podem parlar de la defensa del medi
ambient si el consideram una despesa? És una tercera o
quarta..., ja m'he perdut, pregunta retòrica.

Perquè, és clar, vostès també ha afirmat aquí que després de
les últimes accions de la seva conselleria, perquè la seva
conselleria... estam parlant de la capacitat inversora enorme que
té, però ens oblidam tots de l’enorme capacitat d'ordenació de
les nostres illes que té vostè, eh?, sense gastar un duro a través
de les polítiques de protecció del territori, de declaracions
d'espais naturals, etc., i direccions generals poderosísimes
políticament, que crec que estan fent una magnífica feina,
evidentment tenen poquíssima despesa econòmica, poquíssima
incapacitat inversora, despesa sí que en tenen, diguéssim pagar
el personal, els assessors, etc., però tenen molt poca capacitat
inversora, però fan una enorme feina, 31% del territori protegit
de les Illes Balears, territori, sense comptar la mar, que també
és importantíssima, territori, i dic territori perquè m'ha vingut
al cap quan vostè ho deia una anècdota d'un alcalde de
Barcelona a l'any 1935 que es deia Pich i Pon -el nom sembla
de broma, però és real, Pich i Pon- que a un amic dalt, a
Montjuïc i li va dir: “Mira quanta propietat immobiliària”,
mostrant Barcelona a aquell amic, era larrouxista el Sr. Pich i
Pon, és a dir, que avui en dia seria -supòs- company de partit
del Sr. Méndez, per entendre’ns. I, evidentment, aquest 31% -
medi ambient no té ideologia-, aquest 31% alguns ho podem
considerar territori protegit i algú pot aspirar que sigui propietat
immobiliària, i massa vegades ho hem vist en aquest país i, per
tant, benvingudes siguin les capacitats de la Direcció General
d'Ordenació del Territori i lleis com la que va aprovar dimarts,
de modificació de la LECO, i algunes lleis que crec que són
importants que venguin, com la de patrimoni natural.

Vostè ha dit a la meva intervenció que sigui qui sigui que
segui aquí, estic segur que sigui qui sigui qui segui serà un

conseller progressista que defensarà l'aprovació d'una llei de
patrimoni natural. 

També ha dit una cosa vostè que és molt interessant, vull
dir, 1 milió d’euros per a l’àrea... -crec que ho ha dit, potser ho
he llegit a la memòria-, 1 milió d'euros per a l'àrea
socioeconòmica d'afectació del Parc Natural de Cabrera. Això
ja no és tanta funció expropiatòria de l'esquerra, sinó que crec
que són unes polítiques positives en favor del desenvolupament
de les zones que vostès proclamen. 

Finalment, també un altre tema que jo li volia demanar,
retòric també, era sobre aquest projecte que anunciava la Sra.
Garrido avui matí. Bé, ja havia sortir als diaris, d’un nom
bastant complex MEDICOM que supòs que popularment
s'acabarà coneixent com el genoll de VOX, perquè avui matí el
portaveu de VOX... 

(Tall de so per mor del micròfon)

... hi hauria un canvi. Per tant, jo crec que popularment se
l’acabarà coneixent així, però en tot cas, quin és el rol que
vostè té dins aquest paper. 

I passem ja, finalment, la darrera qüestió que li volia
plantejar, el tema de l’ITS, no?, l’Impost de Turisme Sostenible
que es veu que ha expulsat la gent de voler venir a aquestes
illes pel que he sentit avui, es veu que aquest estiu no ha vingut
gent per culpa de l’ITS.

I crec recordar, si jo no conec malament la llei, que crec que
la conec, que depèn de la categoria dels establiments, és a dir,
dormir sota tantes estrelles, com ha dit gràficament el Sr.
Méndez, jo crec que..., crec recordar que depenent del nombre
d’estrelles l’ITS és més elevat o més baix. Per tant,
evidentment, sí que hi ha una sensibilitat aquí. No s’està
expulsant el pobre en benefici del ric, sinó que crec que...

I a mi no em semblaria malament que tot l’ITS, el cent per
cent anés directament a les polítiques inversores de la seva
conselleria, però jo a ca meva, quan feim tots els ingressos de
ca meva, vull dir, venguin d'on venguin, de la meva nòmina, de
la nòmina de la meva dona, etc., que els posam allà mateix i els
repartim. És a dir, al final el que és important del Govern és la
visió de la capacitat global inversora i com s'equilibra la
capacitat inversora de cada conselleria i no d'on surten els
recursos, no?, si funcionam com una economia domèstica i
economia vol dir administració de la casa, i vostè crec que
administra la conselleria com l'administraria, evidentment,
qualsevol persona amb seny, sense treure els peus del llençol.

Vostè ha parlat, cosa molt important, que està reduint d'una
manera significativa, any rere any, el deute de les empreses
públiques, algú el devia generar, aquest deute -algú devia
genera aquest deute- i crec que l’està reduint. Per tant, aquesta
concepció del malbaratament que uns estalvien, uns preveuen,
uns programen i els altres gasten, crec que... uf, és més que
qüestionable. 

També parlava vostè, perdoni’m si vaig una mica d'aquí i
d'allà, però són els dubtes que m’ha generat vostè amb la seva
intervenció, ha parlat vostès que ha incrementat en 42 persones
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la plantilla de l'IBANAT, que s'havien acomiadat persones i
que ara han incorporat 42 persones, la meva pregunta és: molt
bé, 42 persones de personal més, i què se n'ha fet de la guarda
d'ovelles?, on és la guarda d'ovelles?, perquè, evidentment...

LA SRA. PRESIDENTA:

Vaig acabant, Sr. Diputat.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

... -vaig acabant-, aquesta és la darrera pregunta retòrica que
teníem per fer-li, què se n'ha fet de la guarda d’ovelles de
l'IBANAT, que era evidentment la brigada més eficient que
tenia, vull dir, supòs que no deu haver quedat com la cabra de
la legió per a les desfilades, sinó que crec que encara deu ser
d'utilitat, no? 

Res més, ja tindrem un altre torn d'intervenció, i estic a
l'espera, no de les seves respostes, sinó de les seves reflexions
perquè, evidentment, no li he formulat cap pregunta que no
sigui, almanco en la meva opinió, retòrica.

Gràcies, Sra. Presidenta, per la seva comprensió i
tolerància.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Diputat. Contesta el Sr. Conseller de Medi
Ambient i Territori.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies, senyores
diputades i senyors diputats, per aquesta primera ronda que
intentaré contestar tant precisament com em sigui possible, i si
no, com sempre dic, perquè és el meu deure també, qued la
disposició de poder precisar tot allò que quedi sense resoldre
o respondre a la segona intervenció. 

Començaré si us sembla en el mateix ordre en què a
aquestes intervencions han estat fetes i com els comento si hi ha
alguna cosa que quedi..., doncs, a la seva disposició.

Sr. Bonet, vostè començava fent una reflexió que jo
certament compartesc, que és que els temes d'aquesta
conselleria no són de dretes ni d'esquerres, i jo li puc dir,
sincerament, que compartesc plenament aquesta reflexió o
aquesta sentència. Crec que cap són de dretes o d'esquerres,
tots haurien de ser per al bé comú, però, certament, els temes
que ens ocupen, sens dubte, no ho són. 

Per tant, amb aquesta primera premissa coincidim, però sí
que li he de dir que el que reflecteix si són de dretes,
d’esquerres o són neutres són les polítiques, les accions i,
d'alguna manera, els fets que es demostren; i en aquesta
comunitat autònoma, en el context i amb els matisos que vostè
vulgui precisar i apreciar -i estic segur que en alguns també li
hauré de donar la raó-, però en aquesta comunitat autònoma el
seu partit ha tengut la capacitat de -repetesc- en el context que
fos desenvolupar i planificar d'alguna manera, una acció

política basada sobre, en aquest cas, la Conselleria o el 
Departament de Medi Ambient, les conselleries no eren
exactament igual, i, per tant, jo crec que aquests fets són els que
demostren si les dretes o les esquerres, en aquest cas, aposten
més o manco per una determinada àrea. Per tant, jo crec que en
aquest sentit, estant d'acord amb la seva sentència, crec que si
ens remetem als fets, cadascun podrà tenir la opinió que li
mereixi. 

Agraesc també en segona instància la valoració que feia,
positiva a grans trets, òbviament, d'aquests pressuposts, per tant
li agraesc, òbviament sé que hi ha coses que no veim i
percebem igual, però no em queda d'altra que agrair-li aquesta
valoració.

És clar, vostè deia que s'hauria d'invertir més en el cicle de
l'aigua. Jo sempre els dic, quan el seu grup parlamentari
m'interpel·la en aquest sentit, que benvinguda sigui aquesta
aportació. Sí, segurament sí que hauríem d'anar a invertir cada
vegada més en el cicle de l'aigua. Jo no li ho negaré, no serà
aquest conseller qui li negui aquesta premissa. 

Jo el que li puc dir és que des de l'any 2019 fins ara, que és
quan jo puc parlar en primera persona i amb la responsabilitat
absoluta, per bé i per mal, d'aquesta conselleria, jo el que sí que
li puc dir és que des de 2019 fins ara hi ha hagut un increment
progressiu i anual de la inversió en aigua, per exemple, l'any
passat eren 132 milions d'euros, enguany són 158,8.

Que hem d'invertir més en aigua? Bé, segurament sí, ningú
no li diu que no. Jo aquí sí que em trobarà també en la mateixa
direcció. El que dic és que aquesta inversió en aigua hauria de
persistir en el temps si volem donar solució definitiva a alguns
dels problemes que són seriosos i que crec que han estat
notablement tractats al llarg del seu..., i dic “seu” referir-me a
tots els grups parlamentaris torn d'intervenció. 

Bé, quant a..., vostè em demanava que determinàs quins
doblers aniran destinats concretament a les pèrdues d'aigua
municipals, després això ha sortit també en altres grups
parlamentaris, i és un fet que -i no ho dic amb cap tipus
d'ironia-, és un fet que crec que és important que des de les
diferències de cada vegada més... filosofies o maneres
d'entendre polítiques, ens enfocam a determinades
problemàtiques, i crec que un exemple d’aquesta sala,
majoritària perquè no és absolut, és el tema de les fuites
d'aigua, no? 

Bé, les fuites d'aigua, hem de partir que és una competència
municipal, és únicament i exclusivament municipal. No obstant
això, en aquest sentit a la primera conferència de presidents feta
en aquesta legislatura, que va ser a Menorca, una de les coses
que vàrem acordar amb els presidents... amb les presidentes i
els presidents de llavors, va ser precisament que el Govern vol
ser devora els municipis perquè són infraestructures, les
hídriques, cares i tècnicament complexes, i vàrem firmar el que
es va conèixer després com el Pacte per a l'aigua. 

És clar, nosaltres, què farem de cara a l'any que ve? Bé idò,
20 milions d'euros d’abastament en baixa, 20 milions per a tot
Balears, més 700.000 euros d'una convocatòria del fons de
resiliència, de recuperació i resiliència, fons europeus, per
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simplificar-ho, per a municipis de manco de 20.000 habitants,
que hem adquirit a través de la conferència sectorial. Bé, 20,7
milions d’euros de cara a l'any, és suficient? Jo crec que és una
quantitat més que acceptable per ser la primera anualitat.
També hem de ser conscients que els ajuntaments, en aigua i en
qualsevol altra cosa -igual que el Govern, igual que els
consells, igual que un govern nacional o estatal-, els
ajuntaments han de tenir la capacitat d'absorbir i d'executar. És
a dir, aquí no hi ha ningú que sigui un superheroi i que, per
tant, en aquest sentit també hem de tenir aquesta racionalització
dels recursos públics per tal que els filtres que vagin passant
siguin filtres assumibles, no? Per tant, 20,7 milions d'euros per
a fuites d'aigua -repetesc- tenint en compte que no és una
competència autonòmica, no? 

Vostè feia referència que aquesta conselleria és una
conselleria que de cada cop ha assumit un major pressupost, és
cert, i que jo com a conseller de cada vegada o tenc una gran
responsabilitat, és cert, abans li ho reconeixia, per bé i per mal,
perquè al cap i a la fi tot el que passi, per bé..., però sobretot
per mal, recau en mi i és cert, no? Però vostè em relacionava
aquesta afirmació amb que no executam. Després és ver que
m'ha demanat el grau d'execució, però bé, ha deixat caure, ha
deixat damunt la taula la pilota rodant de dir que aquesta
conselleria no executa, però no m'ha posat cap exemple. Jo no
sé si vostè té un exemple concret dins el cap, que jo estic
totalment disposat a escoltar-lo, per tal de donar-li resposta o,
si no hem complit, intentar complir.

I aquí jo, el temps que vostè em parlava bé..., no ho sé,
m'han vengut tota una sèrie d'inversions, la majoria en aigua
que és la part on la conselleria inverteix més, podríem parlar,
òbviament, també de les altres àrees, però... Porreres ja està
acabat; Inca, estan licitades, Sa Pobla, es licitaran; Addaia a
Menorca, està acabada; Maria-Petra, està a punt de finalitzar;
el Petra-Manacor sortirà a licitació, ...

Mirava les dades d'ABAQUA, bé, ABAQUA des de l'any
2015 a l’any 2020 ha executat 198.454.465 euros, la qual cosa
representa un 84%, és millorable, és clar, un 16% que no s’ha
executat, que tal vegada són baixes de projectes que han sortit.
És criticable? Sí, si vostè troba que ho ha de criticar, està en tot
el dret i, per tant, jo ho assumiré.

Ara bé, un 84%, vostè em demanava xifres, jo n'hi he donat
alguna. Repetesc, si té algun exemple concret, jo som aquí per
intentar respondre-ho.

Vostè feia referència a la neteja de torrents, aquest també és
un tema recurrent, cada any ha sortit, surt quan arriben les
temporades d'hivern, tardor-hivern, jo sempre dic: com les
platges, ara ningú no pensa en les en platges, només hi pensam
a l’estiu; en els torrents ningú no pensa en torrents a l’estiu,
només hi pensam ara. Bé, idò aquesta conselleria fa feina tot
l'any en torrents, per una afirmació que vostè ha fet, i que jo hi
estic d'acord, que és que la neteja de torrents requereix una
acció periòdica, diguéssim, i recurrent. Jo hi estic totalment
d'acord, però, Sr. Bonet, vostès no feren això, no feren això; és
a dir, el Sr. Company va executar, i ho va executar, 200 milions
d'euros d'un conveni amb el ministeri, que va negociar i
aconseguir el conseller Biel Vicens, però, certament els va
executar el Sr. Company en un any -no, sí 200 milions d'euros

els va executar-, però no va fer una acció territorialitzada per
totes les illes i dels tres anys restants de legislatura no va tornar
a fer res.

Això és una manera de gestionar els torrents? Sí. És una
decisió política de gestionar els torrents? Sí. Es pot compartir?
Sí, però es pot divergir i nosaltres divergim, i crec que hem de
seguir fent feina amb aquesta visió estratègica.

I aquí una reflexió que ja també, senyores i senyors
diputats, esper que es doni per resposta a tots aquells que també
heu demanat d'alguna manera per torrents, amb una
especificitat del Sr. Sanz, que després també li contestaré
específicament, però una reflexió sobre aquestes aportacions
sobre torrents, hem fet aquesta reflexió que, bé, s'incrementa
enguany fins a 5,6 milions d'euros el pressupost, tenint en
compte que a l'any 2016, Sr. Bonet, l'any 2016 vol dir que és el
pressupost fet a l'any 2015 i que, per tant, eren de 724.000
euros, i enguany són 5,6 milions d'euros, jo crec que
l’increment és exponencial.

Ara bé, ara bé, els torrents poden estar nets en funció que
cada un entengui què vol dir net, perquè això és una segona
derivada, Sr. Bonet, segurament el seu criteri i el meu sobre
què és un torrent net, segurament serà diferent, però obviant
aquesta derivada, obviant-la, donam per entesos que tots en
aquesta sala estam d'acord que tots els torrents estan
impecables, si tenim pluges a una zona inundable, per exemple,
on plouen 200 litres en 20 minuts, m'hi jug messions, vostè posi
què ens jugam que la inundació es produirà? El que vulgui,
m’hi jug el que vulgui.

I després, bé, un manteniment relativament objectiu dels
torrents el que ens pot ajudar a fer és que dia 7 d'octubre, al sud
de Mallorca hi hagi precipitacions de 120 litres per metre
quadrat, en un període relativament curt de temps, els torrents
aguantin i aquí on hi ha inundacions és als nuclis urbans. Això
no surt, el focus mediàtic es condueix allà on hi ha interès per
conduir. Però les reflexions sobre inundacions sí, inundacions
no, torrents si o torrents no, crec que, si de veres, com a
responsables públics, polítics i gestors públics volem trobar les
solucions pertinents, o enfocam bé el problema o segurament
seguirem com hem seguit fins ara, intentam polititzar un tema
que jo crec que no hem de polititzar ni uns ni altres, ni uns ni
altres, perquè de cada vegada hi haurà períodes més virulents
amb pluges torrencials associades més virulentes i
concentrades. I que, per tant, aquí o tots anam en la mateixa
direcció en intentar incrementar la resiliència que tenim com a
poblacions, o seguirem tirant-nos arguments contradictoris, si
em permeten l'expressió, pel cap.

Per tant, feta aquesta reflexió que volia fer, ja que és un
tema que ha sortit arreu. Sigui com sigui, la Conselleria de
Medi Ambient i Territori incrementa fins a 5,6 milions d'euros
els torrents de cara a l'any que ve.

Quan a l’Impost de turisme sostenible, també ha sortit. Bé,
jo li puc dir dues reflexions, no entrarem dins les discussions
també anuals o interanuals que tenim cada any sobre l'Impost
de turisme sostenible, -jo crec que vivim tots els partits, tots els
grups parlamentaris, el Sr. Méndez ho reconeixia, una vegada
més li agraesc, cada un té les seves posicions, no crec que em
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pertoqui a mi fer aquestes reflexions-, ara bé, li puc dir dues
coses: una, li diria, i això és una opinió personal, que enguany
l’Impost de turisme sostenible és l’any on els projectes
responen d'una manera indiscutible a les finalitats de l'impost,
un. I dos, vostè em demana què opín del que ha rebut aquesta
conselleria. Jo opín del que ha rebut aquesta conselleria
històricament, és a dir, no crec que l’opinió s'hagi de basar en
la quantitat dels recursos rebuts, sinó en la qualitat dels
projectes que hem pogut treure endavant, i la meva opinió és
bona.

Ara bé, una reflexió, no caiguem en l’error mai de
relacionar Impost de turisme sostenible amb Conselleria de
Medi Ambient i Territori, no té absolutament cap relació. La
llei té tota una sèrie de finalitats que no totes s'adscriuen a la
Conselleria de Medi Ambient i Territori, això és la primera
reflexió. I la segona reflexió, la protecció, conservació del medi
ambient, biodiversitat, paisatge, territori, no la fa només una
conselleria ni la fa un govern, la fa tothom. Per tant, que hi hagi
fons que vagin a altres conselleries, a altres administracions, no
és que sigui bo, és que és totalment necessari, totalment
necessari. Per tant, no simplifiquem aquesta relació bilateral
perquè crec que no és oportuna.

Em demanava sobre l’agilitació de la Comissió Balear de
Medi Ambient, miri, li he de dir que la Comissió Balear de
Medi Ambient avui en dia està en termini, que són tres mesos,
de tots els seus expedients. Però és que la Comissió Balear de
Medi Ambient crec que és important dedicar-hi un minut per
explicar bàsicament com funciona, la Comissió Balear de Medi
Ambient és un òrgan d'alguna manera col·legiat, què vol dir
això? Vol dir que la Comissió Balear de Medi Ambient no fa
informes de motu propi sobre una determinada cosa, la
Comissió Balear de Medi Ambient, com a òrgan ambiental
d'aquestes illes, el que fa és sotmetre a un dictamen primer a un
comitè tècnic i després a un ple polític, que beu dels informes
que totes les administracions afectades o sectorials afectades
emeten. Per tant, la Comissió Balear de Medi Ambient no fa
informes propis, elabora dictàmens a partir del que tots i totes,
totes les administracions li diem. I que, per tant, de vegades,
doncs la celeritat o no-celeritat d’emetre aquest dictamen depèn
també de l'espera d'alguns d'aquests informes, per què? Perquè
aquests informes, en molts casos són vinculants i que, per tant,
no es pot emetre un informe sense aquests informes vinculants.

Què vull dir amb això? Que està molt bé posar el focus està
molt bé, jo ho entenc, jo en política gairebé ho puc entendre tot,
no tot, però gairebé tot, i, per tant està bé posar el focus a la
Comissió Balear de Medi Ambient, perquè interessa i això, i
està bé posar el focus a la Direcció General de Recursos
Hídrics, que ara en parlaré, està bé, i repetesc, ho puc entendre;
ara bé, ara bé, jo crec que és important que, si de veres volem
donar resposta a aquestes situacions, les anàlisis es fessin ben
fetes i acurades, perquè si no els problemes, i no vull donar
noms de ningú, no li donaré ni un nom d’ajuntament ni d’una
administració ni d’una altra conselleria, de ningú, és a dir, el
que dic és que, bé, tothom té les seves mancances i les seves
fortaleses i la gent va fent, però que avui en dia la Comissió
Balear de Medi Ambient es troba en termini.

Sa Pobla enguany, ja ho he dit, enguany es licitaran les
obres per l’ampliació de la depuradora, així com ja es va
ampliar de cara a l'any passat. 

Quant al COFIB, després podré donar les dades, que les
tenc apuntades aquí, després les hi donaré, Sr. Bonet; el que li
puc dir és un poc el que deia, que, efectivament, s'han capturat
el doble perquè efectivament tenim més efectius. Després li
faré la cronologia -ara la tenc, la tenc per aquí-, però després li
promet que li faré menció de l'evolució dels efectius que hem
destinat a espècies invasores, a ofidis bàsicament a Pitiüses, i
bé, crec que és una campanya col·lectiva conjuntament, per
exemple, amb altres administracions, com el Consell d'Eivissa,
com el Consell de Formentera, com els caçadors o els
col·lectius socials d'Eivissa, crec que hem  fet bona feina. I bé,
i té resultats. Crec que hem de persistir en aquest sentit.

Quant a Ses Salines d'Eivissa, efectivament, jo li he de dir
que ara mateix, des de la conselleria, feim estudis, no sabem
ben bé què passa, a nivell tècnic s’ha detectat un deteriorament
d’algunes zones concretes, i actualment estam fent estudis. Li
agraesc l’aportació perquè és un tema que si algun dia tenim
aquesta informació òbviament li podré fer arribar.

Crec que ja està. Òbviament, Sr. Bonet, estudiarem com
sempre les seves esmenes, només esper una cosa: que les
esmenes siguin constructives, productives i que puguin sumar
per millorar els pressuposts.

Quant a Unides Podem. Sr. Jiménez, bé, vostè em
començava  demanant per la transferència de costes. Vostè ha
fet la referència, però és clar, domini públic marítimoterrestre
no està transferit, per tant, no pot ser pressupostat. Tot això ve
precisament amb les transferències. Bé, jo, ara mateix, entendrà
que hagi de ser respectuós. Els puc dir que s'assignaran les
competències breument. He de ser respectuós amb el contingut,
encara s'hi fa feina, hem treballat intensament des del Govern
de les Illes Balears, això sí que els ho puc assegurar, els puc
assegurar que hem treballat molt intensament des del Govern de
les Illes Balears, des de la Conselleria de Medi Ambient i
Territori conjuntament amb la Conselleria de Presidència. Els
puc assegurar i els dic humilment que hem fet molt bona feina
i que en breu els podrem donar detalls. 

Quant a la gestió dels residus, quant a l’SDR, que el Sr.
Sanz també hi feia referència, es manté l'estudi pilot de
Formentera. D’això no hi ha dubte, ja s’està en la fase final. Pel
setembre es va -si no vaig malament- es va publicar al BOIB
l'exposició pública de l’ordre de regulació. Per tant, ja hi ha una
ordre publicada. Ara mateix estam a l'espera de l'informe
vinculant del Consell de Formentera. La setmana passada
vàrem tenir una darrera reunió amb la presidenta i amb el
conseller de Medi Ambient i estam a l'espera de l'informe
vinculant. Hi ha la previsió que en breu fins i tot es pugui licitar
la compra de les màquines per començar a fer aquesta prova
pilot. Per tant, si bé és cert que els temps s'han retardat un poc,
home, jo  aquí també, i aquest cas és que em ve al cap perquè
aquest va ser un cas concret, no hem d’oblidar que aquesta
legislatura vàrem tenir un any i mig de paràlisi administrativa
i això ens va suposar un trasbals que jo crec que s’ha de tenir
en compte. Jo no ho dic com a excusa de res, ho dic com a
realitat d'una evidència. Sigui com sigui, va avançant, va
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avançant i la setmana passada hi va haver aquesta darrera
trobada amb el consell insular.

Em demanava per temes d'educació ambiental quant a
recursos educatius. Bé, jo li puc, i sí que els ho pos a la seva
disposició i a la disposició de tots els assistents, representants
o membres en aquesta cambra, de la gran quantitat, estaria bé
que hi poguéssiu  fer una ullada encara que fos per curiositat,
la gran quantitat de recursos didàctics que s'han editat aquests
darrers anys des de la Conselleria de Medi Ambient i Territori.
Hem fet una feina ingent per incrementar el capital didàctic
educatiu relacionat amb el medi ambient, no només amb canvi
climàtic. Vostè fa referència, no només amb els aspectes més
de biodiversitat, també en temes forestals, també amb
identificació d'espècies d'avifauna, de papallones, d’abelles...
és a dir, intentar generar un recurs educatiu que també
conjuntament amb la Conselleria d'Educació fem molta feina
quant a la seva distribució. 

Per tant, he agraït aquesta pregunta, no és un tema que
solgui interessar sovint. L'he agraïda perquè crec que és
importantíssima la divulgació i l’educació ambiental. Per tant,
en aquest sentit seguirem treballant de cara a l'any que ve en
aquesta tendència. 

Clar, vostè em deia a veure si hi ha algun tipus d’informació
relativa al canvi climàtic quant a la gestió dels espais naturals
protegits. Bé, jo li he de dir que tots els espais naturals
protegits a través de l'IBANAT tenen uns programes d'educació
ambientals continus, setmanals i diaris. Tenim persones que es
dediquen a divulgar i a informar dia a dia els nostres espais
naturals protegits, col·lectius interessats, sobretot població
escolar, o gent que s’acosta a aquests espais naturals protegits.
Òbviament, dins aquest paraigua el canvi climàtic, els efectes
del canvi climàtic, són continus, i no només en divulgació o en 
conscienciació sinó en tota una sèrie d'estudis que hem
elaborat, i que seguirem elaborant de cara a l'any 2023, per
conèixer, per exemple, com afecta el canvi climàtic la zona
dunar del Parc Natural de S'Albufera de Mallorca o d’Es Trenc
o com afecta el canvi climàtic, per exemple, bé, el canvi de
patrons de S'Albufera de Mallorca. Tot això, efectivament, no
és que només es faci de cara a l'any 2023, és que ja es du,
almanco aquesta legislatura hem treballat molt en aquest sentit. 

Corredors ecològics. També agraesc aquesta pregunta
perquè és un tema i és una figura que ve marcada molt tant per
la normativa bàsica estatal com per també les pròpies directives
europees i jo crec que a Balears hem començat a treballar amb
aquesta intencionalitat. Queda feina per fer, Sr. Jiménez, n’hem
pogut parlar alguna vegada i hi coincidim plenament, però sí
que és ver que hem començat a treballar amb exemples
concrets com el Pla d'ordenació de recursos naturals de
S'Albufera que contempla per primera vegada en la història
corredors ecològics. Ara mateix treballam també amb el Pla de
gestió a Serra Grossa, a Eivissa, també hi ha una certa
continuïtat ecològica basant-nos en aquests criteris, amb el Parc
Natural de Llevant. 

Hem intentat fer també, i relacionant un poc el concepte de
corredor ecològic, és  suplementar, fer coincidir diferents
figures de protecció ambiental, una cosa que la Llei 42/2007,
arran de les directives europees, ens encomana, fer

superposicions d'espais naturals protegits en Xarxa Natura
2000 i feim feina també en una cosa que és imprescindible, i és
una feina conjunta entre la Direcció General de Recursos
Hídrics i la Direcció General d'Espais Naturals Protegits, que
és treballar una cosa que havia estat oblidada i a la qual
nosaltres li volem certament donar la importància que mereix,
que és el tema de les zones humides a Balears. 

Les zones humides no són s'Albufera, no només són
s'Albufera, Es Trenc, s'Albufera des Grau o Ses Salines
d'Eivissa i Formentera. No. Les zones humides és molt més que
això. Per tant, també amb l'esperit dels corredors ecològics
seguirem treballant. 

I un darrer punt, quant a corredors ecològics ja tenim tota
una sèrie d'experiències en funcionament que hem treballat des
d'ABAQUA per utilitzar aigua regenerada de cabal ecològic
per recuperar zones humides i incrementar la biodiversitat
d'avifauna, ara pens en un debat a Felanitx, Binissalem i altres
exemples. Per tant, un concepte també d'obrir la funcionalitat
d'una estació de depuració perquè aigües regenerades puguin
servir de cabal ecològic per recuperar zones humides. I a
Balears ja tenim exemples en funcionament. Per tant, en aquest
treballam.

I ja per acabar, quant a l'estudi de canvi climàtic, a què
vostè feia referència, que és una esmena certament seva. Li puc
dir que finalment hem pogut donar compliment a aquesta
esmena perquè, bé, hi ha un projecte d’1,3 milions d'euros
associat a establir mesures o una millora..., sí, al cap i a la fi
mesures de mitigació o l'eficiència del canvi climàtic dins
masses forestals; que record que vostè era un tema que ja
m'havia comentat. He de dir que ja havíem començat a treballar
en aquest sentit des del Servei de Gestió Forestal i des de
l'IBANAT amb pressupost propi executant tota una sèrie
d'intervencions estratègicament pensades per també mitigar no
només els incendis forestals sinó també el canvi climàtic a les
masses boscoses, bàsicament a Tramuntana i també a Eivissa,
però bé, aquest projecte també és específic, per això du 1,3
milions d'euros. 

Quant a Ciutadans, Sr. Méndez, bé, vostè començava i em
feia una reflexió de dir, bé, a nosaltres ens preocupa que els
fons del Mecanisme de recuperació i resiliència siguin
temporals. Home!, jo li he de dir que sí, efectivament, els fons
són extraordinàries, són temporals. Vostè deia: però és que
passam pena que el projecte comenci -he entès, Sr. Méndez, si
no després corregeixi’m-, que hi hagi projectes que comencin
i després no s'acabin. No, no, tot allò dels fons de recuperació
i resiliència li puc assegurar que té una fiscalització d’Europa
i de l'Estat que hem de complir d'una manera nítida. Per tant,
entenc la seva reflexió, Sr. Méndez, i crec que és ben oportuna,
però li dic que no és una preocupació perquè són fons, que sí,
són extraordinaris, com bé és conegut, però que no suposaran
cap operació de cara al futur, ni tampoc de cara a projectes
futurs.

El fons de l'Impost de turisme sostenible jo crec que abans
ja he fet la reflexió, simplement apuntar que crec que no és
oportú lligar incondicionalment impost de turisme sostenible
amb Conselleria de Medi Ambient i Territori, crec que no és
oportú, perquè hi ha moltes conselleries, administracions, bé,
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tothom és responsable d'executar de la manera correcta,
òbviament, l'impost de turisme sostenible, jo crec que aquesta
ha de ser la visió que hem de tenir.

La transferència a costes, jo ja li contestava al diputat
d’Unides Podem, home!, jo no... els puc dir això, que hem
treballat molt bé, no avançaré res més, però vostè m'ho lligava
també amb el tema de pujar, incrementar o disminuir la
transferència, les encomanes, la feina de la Conselleria de Medi
Ambient i Territori. Bé, és clar, tot això és un tema que s’ha de
tenir en compte i dins les transferències, bé siguin de l'Estat a
nosaltres o de nosaltres als consells insulars, òbviament sempre
hi ha aquest reequilibri de recursos econòmics, però també de
recursos humans.

I després em feia referència a la LECO que vàrem aprovar,
no vàrem aprovar, vàrem debatre les esmenes a la totalitat i, bé,
li he de dir que la LECO, en aquest cas, no entra dins l’objecte
de la seva reflexió entre d’altres coses perquè la LECO en si,
com a llei, no suposa un increment ni de feina ni d’espais
naturals protegits, la LECO és una llei procedimental de dir
com s'ha de regular, com s'ha de declarar un espai natural
protegit de cara al futur. Per tant, en aquest sentit tampoc no hi
ha cap problema.

D’acord, després m'ha comentat també el corredor de
cetacis, i em feia referència a quina col·laboració hi ha d’haver
i amb qui. Bé, és una reflexió important perquè, precisament,
li diria que arran del corredor de cetacis, on les Illes Balears, el
Govern de les Illes Balears, conjuntament amb moviments
socials encapçalats en aquell moment per Aliança Mar Blava,
va tenir el Govern un paper, crec jo, crucial, que fins i tot
també va començar a treballar amb la llei de prospeccions, que
vostès recordaran que al final la proposició de llei d’aquest
parlament va ser debatuda i aprovada en el Congrés dels
Diputats aquesta legislatura; crec que aquest fet va ser un punt
important d'inflexió entre incrementar la col·laboració o
almanco la comunicació, sobretot entre les tres comunitats
afectades, que són Catalunya, el País Valencià i Illes Balears,
i que, per tant, en aquest sentit hem començat a treballar i
aquesta col·laboració ha derivat en altres col·laboracions, com,
per exemple, un front comú en matèria marina davant l'Estat
espanyol i també davant Europa.

I en aquest sentit, jo crec que, certament, són elements que
requereixen de col·laboració, seguim col·laborant. Seguim
intentant treballar també zones marítimes especialment
sensibles, des de Balears el Congrés de Govern, va aprovar una
proposta que ha estat tramesa al ministeri, perquè l’OMI,
l'Organització Marítima Internacional, l'aprovi, i treballam
també amb Catalunya i València per intentar que una ZEPA
més que s’intenta dissenyar des de les costes italianes,
franceses, espanyoles, també contempli les tres comunitats
autònomes. Per tant, en aquest sentit, jo crec que és important.

Després em feia referència a una reflexió que m'ha agradat
i que crec que és important, que és de l’experiència que el
Govern ha adquirit aquests anys de la xarxa en alta, com podem
ajudar els municipis, i l'he trobada encertada, perquè,
efectivament, el Govern no només pretén posar-se devora els
municipis amb aquest fons extraordinaris, sinó crec que també
hem d'intentar traslladar l’experiència que hem adquirit

d’arribar gairebé a la pèrdua zero tant a Mallorca com a
Eivissa; és a dir, la veritat, i això és una feina que, primer de
tot, les gràcies les hem de donar totes aquelles persones
tècniques que es dediquen dia rere dia a això, que el mèrit és
seu, no ho dic com una... Per tant, en aquest sentit jo crec que
és important.

I, efectivament, doncs sí, és a dir, nosaltres el que hem
après o un dels aprenentatges més importants que hem tengut
quant a la gestió de la xarxa en alta és tenir la capacitat, u, de
sectoritzar, i dos, de tenir la capacitat de controlar la pressió de
l'aigua a les canonades, i de tenir la capacitat de regular aquesta
pressió. El que provoca la ruptura de les canonades és la
pressió exercida per l’aigua, és prou lògic, no? És vera que les
canonades més antigues són d'uns materials més degradats, avui
en dia són materials més resistents, això ajuda. Però nosaltres
el que hem après, sobretot a Eivissa a tota la interconnexió, és
que, efectivament, la sectorització i el control de les pressions
és cabdal per disminuir les pèrdues d'aigua; i la sectorització,
perquè si hi ha una ruptura a un determinat sector, doncs només
haguem d’aturar l'aigua de subministrament a aquell sector i la
resta pugui seguir. I jo crec que això hi ha municipis que ja ho
han començat a fer, sectoritzar el municipi és importantíssim,
però també el tema de les pressions és alta.

Vostè em feia una reflexió sobre les dessaladores. Bé, jo li
he de dir que abans de pensar en dessalació, crec que hem de
pensar en millorar l'eficiència de la capacitat que tenim ara,
millorant l'eficiència de la capacitat que tenim ara guanyaríem
una tranquil·litat importantíssima, per tant, en aquest sentit,
aquí deix la meva reflexió.

Vostè deia, bé, a la Comissió de Recursos Hídrics que hi ha
hagut en aquest parlament o que encara hi ha, doncs, hem
trobat diferents opinions catastrofistes, algunes opinions més
propositives, més constructives; bé, jo crec que, al cap i a la fi,
d'opinions n’hi ha un munt, el que hem de treballar és quines
solucions trobam per al cicle de l'aigua a les Illes Balears, i
amb això crec que fins aquí tots podríem estar-hi d'acord. Però
per a mi la pregunta és: solucions per a què, per seguir creixent
o per ser més resilients? Jo em qued amb la segona, jo em qued
amb la segona; jo crec que aquesta, Sr. Méndez, permeti’m, no
li vull fer una pregunta, perquè no és la meva funció ara, però
sí que la puc fer retòricament o la pregunta que jo em faig és:
solucionar el cicle de l'aigua sí, i fins aquí estic segur -segur no
ho, no posaria la mà al foc per tothom-, però prou segur que hi
estaríem d'acord, la pregunta és: per què aquestes solucions, per
què aquesta millora de l'aigua? Per seguir creixent o per ser
més resilients?

Aprofitant també la situació actual, els que em coneixen
saben que jo intent ser una persona que no defuig de cap
pregunta i la seva habilitat, Sr. Méndez, fent referència a si
s'han d'evitar les visites i la promoció turística. Jo crec que he
estat un conseller que ha estat molt clar aquest estiu, perquè, al
cap i a la fi, bé, m'agrada dir el que pens, i crec que aquest estiu
vaig opinar, abans que arribàs el debat d’aquests dies, sobre
aquest tema, i jo li dic que sí, que crec que aquestes illes, u,
necessiten de creixement per tenir una capacitat de readaptar-se
als equilibris ecològics i de creixement, crec que queda prou
evident que no sempre en absolut vol dir decreixement
econòmic, en absolut, en absolut, i després, bé, jo crec que la
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promoció turística hauria de començar a ser reflexionada. Però
aquesta opinió, si cerca a l'hemeroteca de juny, juliol, agost de
l'any 2022, veurà declaracions meves en aquest sentit, i no amb
cap intencionalitat ni una, simplement perquè m'agrada dir el
que pens i pens que això és el millor per a aquestes illes. 

Després em demanava, ja per acabar, Sant Lluís. A Sant
Lluís, ara estam a l'espera d’obtenir els resultats d'aquests
primers mesos, anys, de funcionament d'un projecte pilot a
Balears, del qual estic especialment orgullós, un projecte, per
cert, que va ser finançat per l'Impost de turisme sostenible, i jo
crec que és un projecte que ens permetrà rompre un tabú no
escrit en aquestes illes, que és que “reutilització d'aigua és reg”.
No, el reg és un ús que es pot donar a la reutilització i hi ha
altres usos que, en funció de l’ús, s'ha de fer un tractament o un
altre, i Sant Lluís ens permetrà valorar aquest projecte pilot. Ja
li dic, quan tenguem aquest informe, òbviament, el donarem a
conèixer, però crec que les perspectives són il·lusionants,
il·lusionants, i els convid a tots vostès -si hi tenen interès- a
visitar aquest projecte, perquè és certament interessant.

I, bé, això dels taurons, he de dir que la feina que es fa amb
els taurons és, òbviament, en espècies autòctones de les Illes
Balears i que, per tant, és importantíssim recuperar, Sr.
Méndez, no són taurons mitificats des d'un punt de vista
negatiu, sinó que són espècies ben polides i que estic segur que
revertiran en una millora de les nostres aigües.

Quant a MÉS per Mallorca, vostè començava, Sr. Ferrà,
fent una reflexió que -segons em deia- han fet avui de matí amb
la consellera Garrido, sobre la necessitat de replantejar alguns
ODS cap a l'any 2030, i jo no entraré en el detall de quins sí i
quins no; jo el que dic és que els ODS -i a això ho he dit des
del dia que varen sortir els ODS- igual que sempre he estat molt
crític amb el moment que es varen posar de moda algunes
paraules o alguns termes com “sostenibilitat”, per exemple, en
el seu moment, hem d'anar alerta, i, per tant, en els ODS jo
sempre vaig dir: alerta amb els ODS perquè els ODS no tenen
perquè haver de ser la bíblia contínua d’aquí a l'eternitat i, per
tant, els ODS efectivament, al meu entendre, necessiten d’una
feina contínua de reflexió i de ponderació i de veure si
efectivament s'han de replantejar o no. Per tant, jo deixaria la
porta oberta a haver de reflexionar i de canviar els ODS. I li
diré més, d’intentar adaptar els ODS a les realitats territorials
de cada territori, perquè tal vegada el pes relatiu d’un
determinat ODS no és el mateix a Balears que a Guadalajara i
que, per tant, en aquest sentit, hem de saber ponderar bé,
també, el pes d’aquests ODS implantats per Europa.

Em demanava vostè per la coordinació de la Direcció
General d'Emergències i la de Recursos Hídrics, i  jo li he de
dir que sí, li he de dir que sí, a més, d'una manera, crec jo, prou
diligent, bàsicament. Efectivament, ara mateix, la Direcció
General d'Emergències té un sistema de detecció primerenca -
diguéssim- de l'evolució dels torrents, que ha desenvolupat
conjuntament amb el grup de recerca MEDhyCON de la
Universitat de les Illes Balears, a través d'un conveni, i que es
desenvolupa ja, per una banda, aquest sistema d'atenció
primerenca i, per altra banda, la Direcció General de Recursos
Hídrics a través de l'Impost de turisme sostenible va a
recuperar, millorar i ampliar la xarxa foronòmica d'estacions de
les Illes Balears, que això és una xarxa bàsicament de

recaptació de dades per tenir un coneixement del comportament
anual dels torrents.

Per tant, aquestes dues xarxes..., hi ha estacions que
conviuen físicament, n'hi ha que no, depèn, què vull dir amb
això? Que amb les dues línies de feina, la monitorització dels
torrents de les Illes Balears, en pocs anys, en dos anys -en dos
anys- ha millorat substancialment, per tant, això és un altre
element. En els torrents és important aquesta feina de
manteniment contínua, no és l'única feina que hem de tenir dins
el cap -per la reflexió que abans deia-, però també és important
incrementar la resiliència que tenim i, sobretot, incrementar la
resiliència d'aquelles zones urbanes antropitzades que estan
dins zones vulnerables o dins zones inundables, i això és així.

Per tant, en aquest sentit, hi ha coordinació en aquest sentit,
i després hi ha coordinació en què els mapes de zones amb risc
potencial d'inundació que preveu el Pla de gestió de riscs
d'inundació, aprovat pel Consell de Govern fa poc temps i a
l'espera que pugui ser aprovat definitivament pel Consell de
Ministres, es corresponen amb els mapes que l’INUNBAL ja
ha aprovat, va adquirir. Per tant, per primera vegada tenim que
l’INUNBAL -que és el decret de desplegament de com
gestionar una emergència en inundacions- té la mateixa
informació que el Pla de gestió de risc d'inundacions. Per tant,
crec que és una passa quantitativa important d'aquesta
legislatura.

Em demanava sobre el factor d'insularitat i després feia una
reflexió, que jo, humilment compartesc, i la volia posar de
relleu. Bé, el factor d'insularitat, òbviament, crec que és una
passa imprescindible per a aquestes illes, arriba tard però ha
arribat i, per tant, crec que en aquest sentit hem de tenir la
capacitat de poder, bé, idò, gestionar de la manera que pertoca
aquests fons, que són extraordinaris, però que seran recurrents
anualment, i que, per tant, òbviament d’aquesta primera partida
la Conselleria de Medi Ambient i Territori se’n duu gairebé 23
milions d'euros i que, per tant, em sent congratulat que aquestes
polítiques d'aigua es puguin seguir desenvolupant.

I aquí una primera reflexió, senyores i senyors diputats, jo
no sé si han percebut que la política d'aigua del Govern aquests
anys no només intenta ser transversal, des d'un punt de vista
temàtic, en abordar domini públic hidràulic, per una banda,
torrents, bàsicament, abastament i sanejament, sinó que jo
voldria, m'agradaria que reparassin, que la font de finançament
és, també, diversa. La planificació que hem tengut és: no
limitem la despesa hidràulica en el pressupost propi de la
comunitat autònoma. I després vàrem anar una passa més enllà:
no limitem la despesa en el pressupost propi i en el cànon de
sanejament, que hem recuperat. No, intentem cercar, a més,
finançament extraordinari de per tot, de per tot! I, és clar, arriba
un moment que tenim Mecanisme de recuperació i resiliència,
tenim factor d'insularitat i tenim una part important de l'Impost
de turisme sostenible.

I això em duu a la segona reflexió que vostè feia, Sr. Ferrà,
que, efectivament, aquesta conselleria és una conselleria que
crec humilment que demostra una capacitat d'inversió davant
una planificació ingent, i la clau per a mi, és aquesta:
planificació, planificació. Aquesta conselleria és una
conselleria que té les Illes Balears en el cap per als propers 20,
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30 anys a nivell de planificació, sobretot hidràulica; i aquesta
planificació és el que permet que l’execució d'aquestes
quantitats ingents sigui una execució notable des del meu punt
de vista. I, per tant, en aquest sentit, aquesta reflexió, també.

Vostè em demanava d’on surt la idea d’aquests 20 milions
d'euros extraordinaris d’ITS per a aigua als ajuntaments. Li he
de dir: de la caparrudesa d'aquest conseller i del seu equip, això
és una cosa que nosaltres plantejàvem des del principi -
plantejàvem, compartíem-, és a dir, reflexionàvem, hem generat
el debat també, jo l'he generat amb els meus companys i
companyes de Govern, a qui els vull agrair també la feina i
aquesta visió estratègica que hem tengut, també a la presidenta,
de la reflexió que partia d'aquesta conselleria era: la major part
de les competències d'aigua són dels ajuntaments, però el
Govern ha d'ajudar els ajuntaments. I això era la bàsica, la
premissa que jo he lluitat aquests anys, i crec que enguany -i el
mèrit no el vull subscriure a aquesta conselleria-, és a dir, jo
crec que el mèrit és compartit, però que hem tengut, com a
Govern de les Illes Balears, aquesta visió estratègica de dir:
ajudem també els ajuntaments amb quantitats -crec jo-
importants i que, per tant, certament, li he de dir que estic molt
content que enguany haguem pogut anunciar aquest projecte.

La prova pilot de Sant Lluís -li contestava al Sr. Méndez-,
en tot cas, li dic que sí, que jo crec que serà una prova
replicable i que, bé, ara, a l'espera de veure com ha evolucionat
aquest primer any, que, segons m'han avançat, la cosa promet
-permeti’m la vulgaritat de l'expressió-, jo crec que sí, que serà
replicable i serà una opció més dins el ventall que aquestes illes
tendran per incrementar la capacitat de reutilització. S'ha de fer
feina en la reutilització, però òbviament, s'ha de fer feina amb
l’aigua d’entrada que entra a les depuradores, que condiciona
molt la capacitat de reutilització. No entraré dins aquest cicle
perquè és complex, però no és un tema fàcil, però tenir la
capacitat de fer proves pilots que ens donin més capacitat de
reutilitzar, només això, jo crec que ja és una passa
imprescindible per a aquestes illes. I si, a part, la reutilització
ens pot incrementar la vàlua ecològica de zones terrestres,
abans parlava dels cabals ecològics d'aigua reutilitzada o
regenerada per a zones humides, o d’aqüífers subterrànies, bé,
jo crec que així ja és un tema dels qual ens hem de congratular
tots, perquè crec que anam en la bona direcció. 

Vostè em demanava després, si no vaig malament, la
inversió feta des de l'any 2015 fins ara en matèria hídrica.
Tenia per aquí les dades, li he de dir que des de l'any 2015
aquest govern ha invertit, executat, 466 milions d’euros,
465.800 euros, 466 en números rodons, en sanejament i
depuració, dels quals 450, i crec que aquesta xifra també
m'agradaria posar-la de relleu, són, provenen del cànon de
sanejament. Ho dic perquè tant com criminalitzam alguns la
fiscalitat verda, la fiscalitat verda ens dóna la capacitat d'una
inversió ingent, i les xifres són 450 milions d'euros de cànon de
sanejament des de l'any 2015. Crec que era important també
deixar-ho clar.

I després s'han executat gairebé 65 milions d'euros en
abastament d'aigua. 

Deia en alguna intervenció pública meva que som davant el
període inversor més important d'aquestes illes en matèria

hídrica i hem de seguir i crec que els pressuposts del 2023
tenen una projecció indiscutible en aquest sentit. 

Després, vostè em demanava..., bé, ara s'acaba ja el
Maria-Petra, es licitarà el Petra-Manacor, quins projectes
mancarien de cara a la distribució en alta a l'illa de Mallorca?
I torn un poc al que comentava abans, crec que la fortalesa
d'aquesta conselleria quant a les xifres que tenim d’execució és
la planificació, en aigua o es planifica o es troba un desert, és
que no n’hi ha pus. Per tant, actualment des de l'Agència Balear
de l'Aigua ja s'ha firmat un protocol amb tots els municipis del
Pla de Mallorca, ja hi ha un protocol signat per tal que,
aprofitant la canonada que va cap a Manacor es pugui aprofitar
aigua dessalada en alta per als municipis del Pla de Mallorca.
Estam a punt de poder signar el protocol amb els municipis de
Migjorn: Santanyí, Felanitx, Campos i Ses Salines, també amb
el mateix objectiu. I ja treballam per articular aquesta
prolongació de l’alta cap als municipis, diguéssim, cap al
Llevant. 

Per tant, la planificació d'alta està en bona part, la que li he
dit, ja està dins el Pla hidrològic i des de l'Agència Balear de
l'Aigua aquesta legislatura volem continuar per projectar-la
arreu de tota l'illa de Mallorca, amb un objectiu clar que és el
que hem no-aconseguit, el que demostram a Eivissa; a Eivissa,
xarxa en alta, una xarxa que té el 98,7% d'eficiència i que ha
aconseguit que enguany Eivissa hagi estat el primer any on
s'hagi consumit més aigua dessalada que extracció d'aigua als
aqüífers. Això és el resultat d'Eivissa, i això ha de ser el resultat
de les Illes Balears, una gestió eficient d'aigua en alta pensant
en la recuperació hidrològica de les nostres reserves
subterrànies. I aquesta és la visió que té la conselleria.

Efectivament, és a dir, després hi ha algun altre diputat o
diputada que també m'ho havia demanat, de les tres estacions
de depuració que a l'any 2020 no acomplien, li he de dir que la
depuradora de Cala Sant Vicent, a Eivissa, després d'actuacions
extraordinàries per part de l'Agència Balear d'Aigua ja
compleix, per tant, l'informe diu quatre, ara ja serien tres. Hem
de pensar que a l'any 2016 eren 8, per tant, ara ja són trets.

De Llubí es va treure un contracte de millores
extraordinàries i va quedar desert. Ara ABAQUA tornarà a
treure aquest contracte, hem revisat un poc les condicions per
tal de donar-lo a complir.

I de l'EDAR de Vila, crec que n'hem parlat suficient,
aquesta és una depuradora que, bàsicament, és la depuradora
que suposa la problemàtica major de la depuració a les Illes
Balears. Estam a l'espera que el ministeri pugui acabar
finalment les connexions d'aquesta depuradora. No obstant,
l'Agència Balear de l'Aigua, amb la connivència, coneixement
i empenta també del seu consell d'administració, ha dedicat o
destina o està en procés de destinar una inversió extraordinària
de 3 milions d'euros per tal de millorar encara més el
funcionament d'aquesta estació de depuració.

Quant a la informació d'Algèria a Cabrera li he de dir que
no hem tornat tenir notícies, tampoc males. Per tant, crec que
això va ser un tema que va quedar, esper, tancat.
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Després, quant a l'evolució de les captures d'ofidis, algunes
dades -crec que el Sr. Bonet també m'ho demanava-, de l'any
2015 a l'any 2019 s'han capturat un total de 5.016 individus
d'ofidis a les Illes Pitiüses. Enguany, a l'espera de les xifres
definitives, que els deia que encara no conec, però sí que
almanco els puc dir que ja s'han superat, amb el que duim
d'any, les 3.000 captures. Per tant, des del 2015 al 2019, 5.000
captures, enguany s'han superat les 3.000, seran més. Per tant,
en saber la xifra ja us la podré facilitar.

Enguany també s'han repartit 1.250 gàbies, això és el
màxim històric que s’ha repartit a Pitiüses.

I quant a mitjans tècnics, materials i personals, a l'any 2015
comptàvem amb un vehicle i dos tècnics; a l'any 2019 ja teníem
4 tècnics i 2 vehicles; i ara, actualment, tenim 8 tècnics i 5
vehicles només a Pitiüses. Per tant, i repetesc, això és la feina
de la conselleria, però aquí també vull posar en valor la
col·laboració entre administracions, Consell Insular d'Eivissa,
Consell Insular de Formentera i associacions socials diverses
de les dues illes. Crec que això és una feina conjunta i també
s'ha de reconèixer. 

Quant a VOX, jo no esperava ni més ni manco, és a dir,
vostès vénen aquí un any més a..., bé, a fer les seves reflexions
ideològiques i a mi em fa peresa entrar-hi, així de clar 
li ho diré, perquè és un déjà vu continu que, entre altres coses,
també demostra que vostès tenen una estratègia clara, que és
prou coneguda i prou òbvia, que és no fer feina, no fan feina,
no fan res, i quan hi ha una llei, uns pressuposts, fan una
esmena a la totalitat i diuen que aquest projecte de pressuposts
o que aquella llei o que l’altra llei és un desastre, que suposarà
l'extinció de la població mundial i de l'economia, i ja han fet la
seva feina.

I una vegada diuen això comencen a vomitar i vomiten,
vomiten. L’altre dia el Sr. Rodríguez ho feia en el Ple de la
LECO i ara vostè ho ha fet aquí. I vénen aquí teòricament a
parlar dels pressuposts de Medi Ambient i parlen de qualsevol
cosa que està sempre dins el seu ideari. I això no és que...

(El Sr. President substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Un poc de silenci, per favor.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

..., no és que segueixi molt la política d’altres territoris, però
veig que és un mantra que els han impregnat bé des de les
gènesis direccionals del seu partit. És clar, una persona que...
com la presidenta avui, Ayuso, banalitza amb aquesta poca
serietat el canvi climàtic, bé, Sra. Ribas, jo entendrà que no
vendré aquí a debatre sobre les seves curolles ideològiques,
vostè té la seva opinió i aquí quedarà.

També banalitzava les fuites d'aigua, l'únic grup
parlamentari que ha banalitzat les fuites d'aigua, els recursos
destinats a les fuites d'aigua, i perquè també banalitzava

l'explotació dels aqüífers. A mi em fa peresa fer-li ara una
reflexió teòrica sobre què és el cicle de l'aigua i com funciona
l'aigua, Sra. Ribas, em fa peresa, crec que no és la meva funció,
però que ho necessita, perquè, jo, sincerament, banalitzar
d'aquesta manera a una comunitat autònoma on, o a unes illes
vulnerables, en el sentit estrictament hídric, on l’única font
d'alimentació hídrica és la precipitació i la recàrrega d’aqüífers,
i que vostè vengui aquí amb tota la seva actitud falaguera i
banalitzi d'aquesta manera, és que ja no és un tema que a mi,
entendrà, Sra. Ribas, que a mi m’afecta bastant poc, però crec
que és una manca de respecte o una manca de coneixement
sobre les nostres illes que crec que no hauria de ser digne d’una
diputada com vostè que, al cap i a la fi, representa part de la
societat en aquest parlament.

Per tant, jo, sincerament, li demanaria serietat. Vostè vol
banalitzar el que vulgui? Banalitzi el que vulgui, jo no entraré
més en aquests debats, però jo crec que és important que aquí
ens escolti i les ciutadanes i els ciutadans d'aquestes illes
sàpiguen quin és el modus operandi del seu grup parlamentari,
sempre és el mateix, sempre, una esmena a la totalitat per
complementar que no fan feina, no fan feina i, a partir d'aquí,
fer un discurs ideològic a cada cosa que se li posi per davant.
Per tant, dit això, Sra. Ribas, opini i procedeixi com pertoqui
i com cregui oportú davant els pressuposts de la Conselleria de
Medi Ambient i Territori de cara a l'any 2023.

Quant a El Pi, distribució d'aigua als municipis. Jo crec que
li he fet una reflexió, crec que al Sr. Ferrà, sobre quina és la
projecció, quina és la intencionalitat d’aquesta xarxa en alta i
que la planificació tant del Pla hidrològic com des de l'Agència
Balear de l'Aigua està més que definida, i està també a la seva
disposició, si vol.

D'altra banda, em demanava també, si trob o si valor que la
contractació del personal de la Direcció General de Recursos
Hídrics ha funcionat. Primer de tot, li torn agrair, que sé que el
seu grup parlamentari sempre ha estat molt sobre aquest tema
i que ha fet possible...

EL SR. PRESIDENT:

Disculpi, Sr. Conseller. Silenci, per favor! Continuï.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

Moltes gràcies, senyor President. Li deia que, efectivament,
el seu grup parlamentari, a través d'esmenes parlamentàries ha
fet possible al llarg d'aquesta legislatura incrementar personal
de la Direcció General de Recursos Hídrics, i jo li diré que sí,
que ha funcionat no només l’increment que, òbviament, més
mans sempre ajuden, però també, com crec que he explicat en
aquesta cambra alguna vegada, no sé si al ple o en
compareixença, la planificació que vam fer des del principi de
legislatura era no només treballar amb increment de personal,
que també, sinó també anar un poc a una reestructuració de
l’organització que tenia la Direcció General de Recursos
Hídrics entre els diferents serveis, i aquesta la vàrem
escometre, crec recordar, el primer o el segon any de
legislatura; i després també, en intentar treballar, entre d’altres,
amb molts sectors econòmics, de vegades concrets, fer feina
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amb el Col·legi d'Arquitectes, constructors, sondistes,
promotors, és a dir, hem treballat, hem tengut reunions
concretes amb ells i amb altres sectors per intentar també tenir
més capacitat operativa quant a expedients.

Per exemple, en temes d'aigües subterrànies, coses que s'han
fet: s'ha fet un manual de tramitació d'expedients de cara a
l'administrat, cosa que la gent agraeix, entre d’altres coses,
perquè és un manual que deixa clares, permeti’m l'expressió,
les normes o les regles del joc abans de presentar un expedient.
I això ens facilita molt, sembla que no, però, és clar, tenir un
expedient que arriba, que no té... i això ens passa a totes les
administracions, no té tota la documentació, per tant, has de fer
un requeriment, és a dir, enreda molt el procés. I aquest manual
es troba a disposició... està penjat a la plana web.

S'han fet millores també per agilitar els procediments, per
exemple, com treure un informe, proposta de resolució.

També s'han creat procediments simplificats per a algunes
gestions que abans no teníem.

I una reflexió també curta, la gestió administrativa de
recursos hídrics és una gestió que està molt condicionada
d'acord amb la normativa bàsica estatal i europea, que és
normativa molt garantista, al meu entendre massa, però
entendrà que nosaltres o jo, com a conseller, òbviament, el que
ha de prevaler és complir la normativa, no faré altra cosa; però
sí que és veritat que hem fet una cirurgia d'aquesta normativa
per veure, dins els marges que tenim, agilitar els procediments
i, per tant, això també s’ha fet i ajuda. I també, òbviament,
s'han donat prioritats de concessions a les aigües d’abastament
urbà.

I també es treballa en una assistència tècnica per millorar
també la gestió i l’agilitació d'expedients, s'ha dotat d’un tècnic
addicional el servei i s'ha formalitzat també un contracte
d'assistència, com li deia, d’assistència tècnica per treure
expedients també antics, i això també s'ha fet. I, per tant, també
es fa feina ara mateix en la redacció d'una instrucció per tal
d'agilitar l’emissió d’informes tècnics pel que fa a les zones de
risc d'inundació i de policia. Per tant, es fa feina més enllà del
personal.

Queda camí per recórrer? Sí, com a tota l'administració,
però crec que començam a veure una tendència millor i positiva
d’una direcció general, que també ho vull dir, té una càrrega
administrativa possiblement inigualable en el Govern de les
Illes Balears, i crec que això també s'ha de tenir en compte.

La prova pilot, Sra. Sureda, crec que li he contestat, i,
efectivament, vostè em demanava si es podria extrapolar, jo
crec que sí, crec que he fet les reflexions oportunes per agilitar
la meva intervenció, si després vol alguna cosa més, òbviament,
a la seva disposició.

La neteja de torrents, també crec que hi he fet referència,
però crec que hem d'incrementar l’anàlisi molt més enllà de
neteja o no neteja de torrents, crec que hem de començar a
parlar de zones potencials de risc d'inundació, crec que hem de
començar a parlar de... s'ha de fer una reflexió sobre totes
aquelles edificacions que es troben a zona inundable, sí o no?

Jo ho dic perquè jo trob que aquest és un debat que s'ha
d'afrontar, jo. El tema és si els grups parlamentaris de
representació en aquesta cambra volen o no afrontar aquests
debats. Hem de seguir parlant de torrents? Podem parlar cada
dia de torrents, a mi em tendran a la disposició per parlar cada
dia de torrents. Ara bé, afrontam altres debats, sí o no? Se
segueix potenciant urbanisme a zones inundables, sí o no? Els
municipis de les Illes Balears, que avui en dia encara tenen
bosses de creixement dins zones inundables, què fem amb
aquestes? Hi ha un consens polític? Ens importa de veres la
vulnerabilitat de les persones enfront del risc d'inundació, sí o
no?

No, jo ho dic perquè són preguntes que a mi no em costa
gens fer, la pregunta és, si parlam de torrents, perquè ens
importa de veres l'anàlisi general i estam disposats a parlar de
tot o si només parlam de torrents perquè no ens interessa parlar
d'altres coses, és una reflexió que faig, perquè crec que és
interessant fer-la. I com que aquí els torrents apareixen aquí i
en el Ple, i jo en el ple tenc dos minuts per contestar, aquí en
tenc més i per tant aprofit i, per tant, deixi aquestes preguntes
als senyors i senyores diputades d'aquesta cambra. I, per tant,
la meva plena disposició fins i tot a poder comparèixer a la
Comissió de Medi Ambient a poder parlar de si, a part de
torrents, parlam d'altres aspectes per tal que a totes i a tots ens
preocupen de veritat les conseqüències que poden tenir les
inundacions.

Jo qued a la seva disposició per poder mantenir un debat
específic sobre aquest tema.

De la digitalització dels torrents, n’havíem parlat abans
també, fem una feina conjunta amb la Direcció General
d'Emergències que ens ajudarà a incrementar la resiliència i,
sobretot, també el coneixement de dades, amb dades.

De la monitorització de les aigües subterrànies, vostè em
deia quina funció té? Una funció important, una, conèixer
l'estat quantitatiu, que és el que des de la conselleria
actualitzam, crec jo, cada tres mesos...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... bé, són sondes que se’n van cap a la interior de la terra mare,
dels aqüífers per veure l'estat quantitatiu i qualitatiu, són
sondatges que tenim des de la conselleria, tenim personal
dedicat a anar a prendre aquelles mostres, a veure el nivell dels
aqüífers de les masses d'aigües subterrànies i de prendre
mostres per determinar la qualitat d’aquesta aigua. I, per tant,
crec que és una missió important.

De la xarxa en alta a Mallorca crec que ja n’hem parlat, Sra.
Sureda.

Allò de les quatre depuradores també he retut compte al Sr.
Ferrà.

Després, m'he apuntat el tema de les cremes, em demanava
vostè com ha afectat? Ha afectat, ha afectat perquè jo crec que
-opinió personal- va ser una mesura no pensada, una mesura
que no es va pensar, sobretot, que no es va pensar en les
conseqüències que podia tenir, crec que no hi va haver, en el
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seu moment o en el Govern de l'Estat, no hi va haver
interlocució entre el Ministeri de Medi Ambient i d'Agricultura,
o n’hi hauria d’haver haguda més, perquè, si bé és cert que a tal
vegada hagués estat més bo de fer gestionar les cremes en sòl
agrícola per als pagesos professionals, que ells tenen més
mecanismes d’informació, això ha afectat tothom.

A Balears crec que hem trobat una solució transitòria força
digna, però no li negaré que ha suposat un trasbals i que hem
hagut de reaccionar ràpid per donar solució que les cremes es
puguin fer dins la zona forestal. Aquesta conselleria, però per
la normativa del foc, no és perquè siguem millors que altres, ja
ho teníem solucionat, de fet, tota la vida ha estat així, en terres
agrícoles no, i ha suposat un trasbals i, òbviament, la gent, gran
part de la ciutadania, òbviament, s'ha dirigit a aquesta
conselleria perquè és on la gent associa les cremes. Sigui com
sigui crec que s'han anat solucionant.

I, bé, després el darrer que tenia per part seva és la
transferència de costes, ja els he dit que esper que aviat la
puguem anunciar i firmar.

Quant al Grup Mixt, començava vostè fent la reflexió que
certament aquesta és una conselleria que ha esdevingut una
conselleria forta, i jo hi estic d'acord, i crec que ha de ser una
conselleria forta ara i en el futur. L’any passat i enguany ja som
la conselleria que, després de les educativosocials, és a dir,
sanitat, educació i serveis socials, és la primera conselleria en
pressupost, i jo crec que ha de seguir essent així, perquè crec
que és una conselleria estratègica per al futur d'aquestes illes.

Vostè ha fet una referència, perquè la vàrem treballar
conjuntament quan vostè també era al consell, i certament
compartesc que és interessant, que hem de fer feina en aigua,
però també hem de seguir posant el focus a les aigües d'entrada
a les depuradores, perquè condicionen o poden condicionar tot
el procés, i a Formentera, amb una problemàtica concreta,
vàrem treballar conjuntament, i és un exemple que si totes les
administracions amb competències ens hi posam, ens seiem,
identificam el problema, el discutim, ens repartim feines, però
no banalitzam ni polititzam, és un exemple que es poden trobar
solucions, i de vegades són més ràpides i de vegades són més
curtes, però a Formentera ha estat un exemple, i la gestió que
a Formentera fa de la seva xarxa d'abastament, Sr. Méndez, jo
crec que Formentera és un exemple que la xarxa en baixa es pot
gestionar amb una eficiència molt alta, igual que a la d’alta, i
Formentera ara mateix té un percentatge també de fuites ínfim,
pràcticament inexistent, també per una digitalització i
sectorització.

En això de SDDR, vostè, Sr. Sanz, també ho conec, ja ho he
dit al Sr. Jiménez, va en bon camí, no s'atura. Vàrem tenir una
reunió la passada setmana, si no vaig malament, i, bé, anam un
poc en aquest sentit.

Vostè, hàbilment, perquè és el representant de Formentera,
em diu: home1, nosaltres a Formentera no tenim doblers per a
torrents, perquè no tenim torrents. Bé, jo li he de dir que el
Govern, subsidiàriament, i des de la fraternitat paga cada any
el transport de residus de Formentera a Eivissa i, per tant, en
aquest sentit jo estic segur que...

(Algunes rialles i remor de veus)

... que queda coberta aquesta despesa.

L’EDAR nova passarà a 40.000 habitants equivalents, vostè
em demana, 40.

El projecte de Sant Lluís ja l’he dit, però vostè deu haver fet
algun comentari que jo m’he apuntat un matís més, que és això,
que el projecte de Sant Lluís ha de ser, és exemple que la
reutilització, crec que ho deia abans, no només el reg, és a dir,
ens ha d'obrir aquesta visió.

L’emissari de l’EDAR està pendent, i jo crec que això és un
d'aquests exemples que criticam aquests darrers anys, encara es
troba pendent de l'informe del Ministeri, de Costes, a posta jo
crec que és important, entre d'altres coses, poder centralitzar
també la gestió. És un informe que el vàrem sol·licitar des de
la Conselleria de Medi Ambient a l'any 2019 i l'hem reiterat a
l'any 2021 i enguany, i enguany es va reiterar exactament pel
setembre, i això és la situació de l'emissari.

Bé, vostè em demanava de començar a fer feina amb el
mollet d’Es Caló, passa a passa, serà una feina que podrem
encarar amb més autonomia una vegada la transferència sigui
arribada.

I quant a l’ordenació del litoral, n’hem debatut, vostè sap i
l'actual consell també ho sap, que el Govern serà allà per ajudar
i assessorar el consell, crec que aquí també hi ha l’autoritat,
diguéssim, més portuària que ha d’entrar a ajudar, i també és
vera que...

EL SR. PRESIDENT:

Perdó, conseller. Silenci, per favor! Continuï.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

... -sí, moltes gràcies, Sr. President, vaig acabant-, l’ordenació
del litoral en tot cas ja és dels consells, és a dir, els consells
podeu, jo això ho he dit, el Consell de Formentera i d'altres
consells insulars, que també ja hi ha la capacitat aquesta insular
de poder treballar amb aquesta ordenació.

I ja per tancar aquest primer torn de rèplica, quant al Partit
Socialista, òbviament sempre agraesc la intel·ligent retòrica del
Sr. Borràs. Li respondré, faré reflexions sobre algunes de les
qüestions que m'ha plantejat.

Efectivament, és clar, feia referència a si aquesta situació
que tenim anòmala, la temperatura de precipitacions, sí que és
cert que avui ha fet un dia poquet més... és resultat d'aquest
canvi climàtic, d'aquesta emergència climàtica, i, és clar, la
meva resposta no pot ser més taxativa, és clar que sí,
evidentíssim que és una derivada d'aquesta situació.

I enllaçant ja amb la segona reflexió que feia, que, bé, n'hi
ha que diuen: vostès no en tenen absolutament ni idea, perquè
el canvi climàtic sempre ha existit. Bé, jo crec que, com a
mínim, és una cosa prou poc sòlida; dius, bé, que dins la
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història geològica de la terra hi ha hagut variacions
climàtiques? Sempre, òbviament. Què hi ha hagut moments on
fins i tot les concentracions de CO2 han estat superiors a les
actuals? Cert. Però, és clar, banalitzar aquesta situació intentant
dur una escala geològica a una escala humana i dins aquesta
derivada mai no parlar, perquè mai no en parlen, de l'efecte
antròpic, és clar, així les afirmacions es poden fer d'una manera
notablement gratuïta, i tots en podem saber; però crec que és
una cosa tan fàcil de desmuntar que tot el cos acadèmic i
científic du dècades dient-ho, dècades.

I que, és clar, és una falta de respecte a la intel·ligència,
això jo crec que seria el meu titular, el meu titular personal
seria: “una falta de respecte a la intel·ligència”. Per tant, jo crec
que ha quedat prou resposta.

Efectivament, després hi ha inversió, no ho ha pogut
resumir millor; no ho ha pogut resumir millor. Per a uns és
despesa, per a mi també és inversió, Sr. Borràs, però sense cap
dubte, jo crec que amb això queda també tot respost. Jo...,
poder dir que hem invertit el que hem invertit en aigua, per a mi
és una inversió brutal per al present i per al futur, i crec que ha
de continuar sent així.

Feia referència també a la dimonització de l’Impost de
Turisme Sostenible, un dels arguments que s’han donat,
sobretot, per les forces de dreta, aquests darrers anys, ha estat
que l’Impost de Turisme Sostenible suposarà una disminució
dràstica, massiva, persistent i gairebé atòmica, del turisme a les
Illes Balears: l'any 2019 rècord, l'any 2022 -després de la
pandèmia-, rècord sobre el rècord. Bé, jo crec que són coses
que es van desmuntant per si soles; amb l'Impost de Turisme
Sostenible o s’hi està d'acord o no s’hi està d'acord, no passa
res, que s'expliqui, que es digui, i ja està! Ara, fer subterfugis
per intentar justificar que no és l’import, és que farem mal al
turisme... Bé, jo crec que les dades són bastant rellevants, no?

El deute de les empreses públiques, algú el va generar.
Efectivament. Efectivament. I és un deute i va ser un deute i és
un deute que encara pagam, encara el pagam!, i, per tant, sí que
és vera que ABAQUA, que va ser una de les empreses
públiques que més deute tenia l'any 2015, la veritat és que el
conseller Vidal ja va començar amb aquesta disminució
progressiva del deute, l'hem seguida, i crec que estam en un
camí, en un curt termini de temps, de poder-la acabar.

I bé, i ja per acabar. Efectivament, l'increment de personal
d’IBANAT que ja es va donar a anys anteriors. Crec que és un
bon exemple d’intentar tornar la dignitat, no només a empreses
públiques que fan una feina impagable -impagable-, sinó
sobretot la dignitat a les persones que treballen en aquestes
empreses públiques, que fan feines que no són gens fàcils, i que
a mi m'agradaria saber quanta gent estaria disposada a fer,
perquè aquestes persones fan feina per vocació i ho donen tot.

Per tant, estic molt content -molt content- d'haver participat
conjuntament, el conseller Vidal, la gerència de l'IBANAT,
amb tots els companys i companyes de la conselleria -molt
content-, a IBANAT i a d'altres empreses i a d'altres direccions
generals, haver tornat la dignitat; sense pensar en si tantes
places o tant de pressupost -que també-, sinó tornar la dignitat
als treballadors de la Conselleria de Medi Ambient i Territori,

perquè crec que se la mereixien i perquè crec que fan una feina
imprescindible per a tots nosaltres. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Molt bé. Gràcies, president. Iniciarem el torns de rèplica, si
bé és cert que, novament, els record la necessitat que evitin
debats creuats i sobretot que se centrin en l'objecte d'aquesta
compareixença.

Dit això, té la paraula el Sr. Javier Bonet, pel Grup
Parlamentari Popular, cinc minuts.

EL SR. BONET I DÍAZ:

Moltíssimes gràcies. No en faré ús.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies, Sr. Bonet. Per part del Grup
Parlamentari Unidas Podemos té la paraula el Sr. Pablo
Jiménez per un temps de cinc minuts.

EL SR. JIMÉNEZ I FERNÁNDEZ:

Gracias, Sr. President. Simplement agradecer al conseller
su presencia y las contestaciones que nos ha dado.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Jiménez. Per part del Grup Parlamentari
Ciudadanos té la paraula el Sr. Méndez per un temps de cinc
minuts.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Gracias, Sr. Presidente. Yo solo haré un comentario porque
en realidad creo que a partir de aquí tendremos mejor ocasión
de intercambiar opiniones de nuestras propuestas concretas,
enmiendas, a partir de ello, lo podremos hacer en los siguientes
debates. 

Hay una cosa, eso sí, por preparar el marco de esto debates:
dejemos también de hacer el negacionismo del negacionismo,
porque ha planteado usted muy bien, Sr. Conseller, que el
acuerdo es interesante para que nos pongamos a buscar
soluciones y dejemos atrás si hay que buscarlas o no buscarlas.
Vale, ya estamos todos en buscar soluciones, pero ahora
piensen un poco, y piénselo, Sr. Borràs, que Savonarola,
Calvino y Torquemada, por mucho que en su momento gozaran
del poder temporal y del prestigio, resultan personajes menos
brillantes que Galileo Galilei, Miguel Servet o Giordano Bruno,
y van a conseguir ustedes, como sigamos con esta discusión,
que la rodilla del Sr. Rodríguez, sea un hecho..., sea una cosa
digna de ser considerada... 

(Rialles)
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Entonces, dejémoslo y piensen además en aquello de
Voltaire de que odio cada palabra de lo que usted dice, pero
moriría por su derecho a decirlo. Y, lamentablemente, Sr.
Conseller, no le plantearía..., ejerceríamos algunas de estas
fuerzas, ¿qué tipo de oposición ejerceríamos si la Sra. Ribas
fuera la consellera de Medio Ambiente?, me pregunto. 

Creo que deberíamos ser observarnos también un poco la
posibilidad, no porque ya saben ustedes que la democracia
produce todo tipo de carambolas. 

Muchas gracias, señor, he terminado.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sr. Méndez. Torn del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca. Sr. Ferrà, cinc minuts.

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Gràcies, Sr. President. Em quedaven un parell de reflexions
per fer i les faré. Una era les bones dades dels incendis. Vostè
n’ha fet referència a la primera intervenció; l'altre dia vàrem
poder llegir una entrevista a un mitjà de comunicació, al Sr.
Luis Berbiela, el cap de Servei de Gestió Forestal, que s'ha
retirat -a qui li enviï una forta abraçada i l'enhorabona per la
tasca que ha fet durant aquests anys al capdavant d'aquest
servei-, i parlava sobre l’acumulació de combustible vegetal
que es dona quan tenim una bona temporada, que és quan no hi
ha incendis que, paradoxalment, produeix que la següent sigui
més perillosa.

Per tant, la meva reflexió era sobre si aquesta -diguéssim-
perillositat, que pot ser que s’incrementi aquesta perillositat de
cara a la temporada que ve, si es reflectia en els pressuposts,
però crec que de la primera intervenció que ha fet, deduesc que
sí, que s'incrementa el pressupost en prevenció i en extinció
d'incendis. 

Li volem donar-li l'enhorabona per la competència de
costes. Hi han fet referència altres grups, entenc que es farà
efectiva dins el 2023, pel que ha dit vostè a la seva intervenció,
i que la signatura serà en breu. I bé, esperem que la piscina del
Sr. Pedro J. sigui enderrocada abans que aquesta competència
sigui una realitat. 

Donar-li l'enhorabona pel cànon de residus, amb aquests 8,2
milions d'euros recaptats. Crec que ha parlat vostè de fiscalitat
verda, fent referència al cànon de sanejament, crec que aquest
és un bon titular, un bon indicador que aquest cànon de residus
està en marxa; és un cànon de residus que tothom ha d'entendre
que anirà o que tendrà una gran part del retorn als mateixos
municipis, perquè puguin dur projectes de millora. I jo, era un
poquet saber si hi ha qualque projecte o qualque línia general
en marxa de retorn cap als ajuntaments.

Em sum un poc al debat de reflexió de la massificació,
saturació. No li deman..., entenc que ja l’ha feta, la compartesc
totalment. 

I la darrera era que hi ha hagut informacions, en les darreres
setmanes també, d’una cosa que ja sabíem: que la Mediterrània

és molt vulnerable davant el canvi climàtic, i la posidònia ho
patirà, ho patirà profundament, i era per saber si hi havia
qualque estratègia de posidònia a nivell estatal i interestatal
dels estats de la conca mediterrània per a 2023.

Moltíssimes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Ferrà. És el torn del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares. Té la paraula la Sra. Ribas per un temps
de cinc minuts.

LA SRA. RIBAS I MARINO: 

Gracias. Sr. Mir, me dice usted que, en su contestación a
mis preguntas, que nosotros solamente presentamos una
enmienda a la totalidad y que a eso lo hacemos siempre, que
esa es nuestra forma de actuar, siempre, presentar una
enmienda a la totalidad.

Pues, mire usted, en los presupuestos de 2020 presentamos
una enmienda a la totalidad y además presentamos 110
enmiendas parciales. En los presupuestos de 2021 presentamos
una enmienda a la totalidad y además presentamos 168
enmiendas parciales. ¿Sabe cuántas se aprobaron de todas esas
enmiendas? Adivínelo. ¡Ni una! En los presupuestos de 2022
presentamos una enmienda a la totalidad y no presentamos
ninguna enmienda parcial, porque eran “inenmendables”.

Tiene usted que tener en cuenta, Sr. Mir, que la democracia
funciona así. Yo tengo aquí una representación porque me han
puesto aquí decenas de miles de ciudadanos de Baleares, y mi
grupo decide si presenta o no presenta enmiendas, no lo decide
usted; lo decidimos nosotros. Además, usted me ha llamado
vaga, eso es una descalificación, lo que demuestra que es usted
un maleducado.

Se excusa usted en que le da pereza entrar en un debate
ideológico para no contestarme. Pero, ¿debate ideológico? La
paja mental que se han montado usted y el Sr. Borràs con el
tema de Ayuso y de si existe o no existe el cambio climático,
no lo he introducido yo en esta comisión, han sido ustedes los
que han empezado a hablar de esto. Yo no le he preguntado
nada ideológico, le he preguntado exactamente en qué han
conseguido minimizar el cambio climático; llevan más de siete
años ustedes, los de MÉS per Mallorca, al frente de la
Consejería de Medio Ambiente. Le he preguntado por qué
seguimos con fugas de agua, que suponen 2,3 veces el volumen
de los embalses, con los presupuestos más altos de la historia.
Le he preguntado por qué seguimos con torrentes sucios. Le he
preguntado por qué seguimos contaminando el mar con aguas
fecales, destruyendo miles de kilómetros de posidonia y
matando el fondo marino.

No me ha contestado a nada, porque le da parece y con la
excusa que he hecho un discurso ideológico. Le da pereza, a
ver, Sr. Mir, si al final el vaguete va a ser usted.

Gracias.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta
per les Illes Balears té la paraula la Sra. Sureda, per un temps
de cinc minuts. 

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, president. Seré molt breu, Sr. Conseller. Vostè ha
fet una reflexió en tema de torrents, que jo sincerament ens
podem seure quan vostè vulgui. Jo crec que s'han de mirar la
realitat dels diferents llocs, no es pot generalitzar, s'han de
mirar diferents situacions. No és només la neteja, també hi ha
tot el tema d'infraestructures de ponts, o de baixades per poder
travessar els torrents, que poden ajudar que passin millor. Però,
com li dic, és un tema que és ver, que vostè no té temps en dos
minuts i mig, jo tampoc, i ara tampoc no tenc el temps
suficient, perquè a mi sí que me’l racionen. De totes maneres,
no crec que sigui un debat que hem de tenir ara.

Per altra part, li he demanat el tema de les cremes, si els
AMA fan les inspeccions, o si la Conselleria d'Agricultura té
qualque cosa que inspeccioni. Em pot contestar molt breument,
com que després ve la consellera d'Agricultura, també li ho
podré demanar. I després -això tampoc no importa m’ho
contesti, perquè li faré peticions-, el tema del pressupost que es
destina al PORN, per al tema del Llevant, per a l'ampliació que
també és un tema que tendrem temps de poder debatre d'aquí
que s'aprovi el PORN.

Gràcies, president. I gràcies a vostè, conseller, i a tot el seu
equip per venir a explicar-nos els seus pressuposts.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sureda. És el torn del Grup Parlamentari Mixt.
El Sr. Sanz, cinc minuts.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sr. President. Tractaré de ser molt breu. La
primera qüestió, Sr. Mir -gràcies per les respostes molt
acurades-, referent al tema de Costes, era una qüestió de si la
transferència facilitarà. Entenc que potser no pugui ser, però
(...) aquestes dues qüestions, tant la d’emissari, que ho ha
respost amb l’informe d’ordenació litoral, ho sé, però si
facilitarà també, tot i que el conseller ho demani, que sigui la
competència ja autonòmica, pugui facilitar. Aquesta era la
qüestió i entenc que sí, per la resposta que m’ha donat.

Després una reflexió molt alta. Les opinions són molt com
el cap, la paraula que em ve al cap és diferent, però diré de
“cap” per respecte a la cambra, tots en tenim un. Llavors, les
opinions són diverses, però aquí no venim a dir opinions, venim
a dir fets contrastats científicament i empíricament, com a
diputats, per la seriositat que suposa representar la ciutadania
de les Illes Balears.

Per acabar, llegiré un text que crec que és molt..., estarà
d’acord amb mi. “Així doncs, l’impost que s’estableix
mitjançant aquesta llei, està destinat, d’una banda, a compensar
el ciutadà balear pel cost mediambiental i social i la precarietat

laboral que suposa l’exercici de determinades activitats, que
distorsionen o deterioren el medi ambient en el territori de les
Illes Balears. I, per altra banda, a millorar la competitivitat del
sector públic, per mitjà d’un turisme sostenible, responsable i
de qualitat a l’arxipèlag. Per tant, es fa recaure el pes del
gravamen, sobre les persones físiques que gaudeixen de les
estades turístiques”. Llei 2/2016, de 30 de març, la qual té a
l’article 19..., perquè crec que la gent no llegeix les lleis, crec
que s’obliden de llegir-les, perquè s’ha parlat de si l’habitatge
i d’altres... Avui s’ha parlat de l’ITS i del què es fa. A
Formentera ens ha permès tenir Sa Senieta comprada, fer
l’SDDR, ara mateix tindrem un projecte de reactivació turística
de 2 milions d’euros -crec que és important també dir-ho i més
en un debat de pressuposts-, el punt f) ja el 2016 deia
“actuacions en polítiques d’habitatge”. Ho dic perquè crec que
en molts de plenaris i en les comissions que he participat s’ha
dit. 

Així que res més, gràcies per les respostes i esper que la
següent legislatura continuï. 

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sanz. És el torn del Grup Parlamentari
Socialista. Sr. Borràs, cinc minuts.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Gràcies, Sr. President. Em sap greu, però en faré ús. La gent
d’Itàlia tradicionalment té una expressió popular que diu
“Piove, porco governo”. Som a un parlament, no estam en
expressions populars de taverna, evidentment, el debat crec que
és ideologia, ens hauríem de posar un nivell una mica més alt
del que fins aquí expliquem, sobre què és ideologia, què és
ideològic i què no és ideològic.

Intentaré no entrar en al·lusions de ningú, perquè,
evidentment, ja que hem parlat tant de torrents, hauria de
revisar la filmografia de Torrente per poder respondre algunes
al·lusions, però sí que vull fer alguna reflexió. 

És curiós, ara ja no qüestionam tan sols el canvi climàtic,
sinó el cicle de l’aigua. I els que qüestionen el cicle de l’aigua
són els que tenen més afició a la tauromàquia. És curiós, sol
anar junt. Recomanaria una cançó d’un grup que va ser molt
famós els anys vuitanta, es deien Los toreros muertos, escoltin-
lo i igual entenen una mica millor el cicle de l’aigua. És
senzillet, per açò deia allò de Torrente.

Parlem de..., vostè ho ha dit molt bé, perquè vostè ha fet la
pregunta de si podem seguir construint en zones inundables.
Perquè també ho ha dit molt bé vostè, què significa netejar un
torrent? Convertir un espai natural en alguna cosa més, que
deixi de ser un espai natural? És açò? No fa falta que em
contesti aquesta pregunta tampoc.

Finalment, el cicle de l’aigua, perquè clar vostè ha deixat
fixades tres idees que són   recurrents amb vostè i que són molt
importants: planificació, competències i projectes. El cicle de
l’aigua, què li dirien a vostè si en tost de tenir una xarxa en alta
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que funciona, es dediqués vostè a fer esforços en xarxa baixa,
competència municipal i l’altra estigués fet un colador, un
panell. Què passaria en aquest parlament? Li dirien que vostè
incompleix les seves competències. Ara, com que vostè
compleix les seves competències, li exigeixen que resolgui les
competències d’altres. 

I jo no voldria dir noms, però vostè aquí ha dit que
Formentera era un exemple de bona gestió d’una competència
municipal, consell insular/municipi de Formentera. Segons
xifres -crec que són de la seva conselleria-, Formentera té un
7,3% de pèrdua d’aigua. Açò vol dir que té un 61,4% manco
que el municipi que perd més aigua de les Illes Balears, que
perd el 68,7%. Açò vol dir que de cada litre d’aigua que
bombeja de l’aqüífer, arriba un got d’aigua a les taules d’aquest
municipi. No diré cap nom, però curiosament, dues persones
que són diputats, que estan a la Comissió de Recursos Hídrics
d’aquest parlament, han estat dues persones que han tingut
responsabilitats perquè passin els 7,3 de Formentera i el 68,7
d’un municipi de l’illa de Mallorca, no diré noms perquè no
vull donar peixet a ningú.

Però clar, competències, 2,4 milions en fuites d’aigua és el
que destinava el Consell Insular de Mallorca en ajudes, perquè
aquí ens oblidam del paper dels consells, que tenen
competència d’assistència als municipis. Hi ha el Pla d’obres
i serveis, Mallorca va destinar 10,4 milions anuals al Pla
d’obres i serveis, però clar, els ajuntaments han de tenir
projectes, n’han de presentar i han de prioritzar els pressuposts,
perquè significa que ells han de posar part de pressupost, a
recursos hídrics, a resoldre les pèrdues d’aigua. És més fàcil dir
que el conseller no compleix, és molt més fàcil, és de franc, és
gratis. I clar, després li diuen, com vostè diu que gasta, li diuen
que els impostos no plouen del cel, com l’aigua, “Piove, porco
governo”, recordi. Però els impostos no plouen del cel i si
vostè ha de resoldre els problemes dels ajuntaments, tindrem
una doble fiscalitat, la que paguen els ciutadans de cada
municipi, perquè l’ajuntament els resolgui el problema d’aigua,
i l’increment que s’haurà de posar de les taxes, del cànon de
sanejament, alguna cosa, per poder pagar les pèrdues d’aigua.
Ja no agradarà a aquests que li reclamen que vostè resolgui
aquest problema, ja no els agradarà.

Jo, per tant, simplement agrair-los la seva presència avui
aquí, les explicacions que ha donat prolixes, detallades, no pot
dir ningú que no hagi contestat amb claredat i contundència, jo
crec que feia falta. I me’n vaig només amb una última
preocupació final, que és que...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, vagi acabant per favor.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Estic acabant, 30 segons, no sé per què l’Illa de l’Aire ha de
tenir la independència per culpa de la LECO. Però en tot cas
m’estim més que tengui la independència l’Illa de l’Aire que
l’Illa dels Porros, que també és una illa de Menorca, d’Es
Porros, Allium ampeloprasum, no dels porros dels hippies sinó
Allium ampeloprasum...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, acabi.

EL SR. BORRÀS I BARBER: 

... que està a l’illa de Menorca. 

Gràcies, president, he acabat. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr, Borràs. Contrarèplica del conseller de Medi
Ambient i Territori. Li agrairia que fos àgil en la seva resposta,
duim un retard considerable, i la Sra. Mae de la Concha fa
estona que espera.

Gràcies.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

Sí, moltes gràcies, Sr. President, intentaré ser ràpid, per
tant, centraré les respostes, algunes reflexions.

Ciutadans. El Sr. Méndez feia referència que no hem
d’entrar en el negacionisme amb el negacionisme. Miri, Sr.
Méndez, en segons quins aspectes o sí o no, o sí o no, i a partir
d'aquí les solucions. Jo aquests subterfugis de negacionisme
contra negacionisme, ... jo ho simplific molt més; i en matèria
climàtica, emergència territorial i ambiental, o sí o no. Hi ha
dos models, dos, i a partir d'aquí feim una cosa o feim les
altres. Per tant, em sap greu, per ventura som simple, i ho
reconec, perquè crec que a vegades és molt més fàcil entendre
les coses d'una manera simple o simplificada i crec que en
aquest sentit hem d'anar cap aquí. 

Després, ja per acabar, crec que les reflexions tant de MÉS
per Mallorca, del Grup Mixt  com del Partit Socialista més o
menys les havíem ja parlades. Simplement apuntar al Sr. Ferrà,
que apuntava un tema que crec que també és important tenir-ho
o reflectir-ho, deixar constància que efectivament les bones
dades dels d'incendis forestals, feia referència a la meva
intervenció inicial, i crec que és digne de recordar-ho. 

Però sí que és ver -i ja per acabar, Sr. President-, no puc
deixar l'oportunitat de contestar a VOX, bàsicament perquè se
n’ha anat. Per una banda, em sap greu que se n’hagi anat i que,
per tant, la Sra. Diputada no pugui escoltar la meva resposta a
les seves paraules i a les seves consideracions. Per tant, per una
banda em sap greu, però, per l’altra, vull que quedi constància
al Diari de Sessions la meva resposta a les seves afirmacions,
per tant, em permetran que gasti el que em queda de temps -que
és poc- a simplement contestar. En tot cas, Sr. Méndez, el tenc
a vostè que ha sortit com un defensor ferm de la diputada Ribas
i, per tant, entenc que en tot cas vostè li podrà traslladar el
missatge d'una manera fidedigna.

Bé, la Sra. Diputada del Partit VOX s'ha enfadat perquè jo
li he dit que feia poca feina. Ho subscric, fan molt poca feina.
De fet, s'enfada perquè li dic que fa poca feina i per tercer any
consecutiu s'aixeca i se’n va. És a dir, és una diputada que la
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seva única feina és fer un control al Govern, un control al
Govern. Hi ha una compareixença de pressupostos, dels
pressupostos generals de la comunitat autònoma, i per molta
divergència ideològica que hi pugui haver la seva resposta és
anar-se'n. Per tant, jo crec que això no és una falta de respecte
al compareixent en absolut, o jo no m'hi sent. Crec que és una
falta de respecte als altres companys i companyes d'aquesta
cambra que aquí intenten fer des de les divergències la feina
que els pertoca de la millor manera possible. Per tant, que
s'enfadi una persona perquè li dic, i perquè així ho pens, que
crec que el seu grup parlamentari fa molt poca feina i
contribueix molt poc a aquest parlament i la seva resposta a
aixecar-se i partir. Per tant, crec que reflecteix bé quin és,
efectivament, el seu modus operandi. 

Em parla de democràcia, VOX, que vol eliminar les
administracions i les institucions democràtiques d'aquest país.
És a dir, això és com un oxímoron de manual. Em parla de
democràcia qui es vol carregar la democràcia, i no perquè ho
digui el conseller de Medi Ambient autonòmic de les Illes
Balears, no, perquè el mateix partit així ho ha manifestat, que
per començar es carregaria les disset autonomies que tenim en
aquest país. Per tant, sincerament, hi ha coses que crec que no
tenen cap tipus de cabuda.

Efectivament, ella amb un to bel·ligerant afirmava, amb tota
la raó, amb tota la raó del món, que el seu grup parlamentari és
qui decideix si presenta o no presenta esmenes. Efectivament.
I jo decidesc si opín o no opín sobre la seva manera de
procedir. I, efectivament, Sr. Méndez, també això és la
democràcia. La democràcia és això. La democràcia és poder
opinar, i és el que jo he fet i continuaré fent, per cert. Per tant,
en aquest sentit crec que no hi veig res que aquí falli. 

Em comentava que han presentat esmenes als pressuposts
del 19 i del 20. Sí, clar, no, no, si esmenes en fan, però subscriu
el que jo he dit, que són esmenes ideològiques, purament
ideològiques, perquè hem de veure les esmenes d'eliminació o
de supressió que presenten i aquí on volen destinar els doblers.
És a dir, entrem en el detall d'aquestes esmenes. Efectivament,
són esmenes ideològiques, no són esmenes centrades a intentar
millorar i condicionar, sota el criteri de qualsevol grup
parlamentari, els pressupostos de la Conselleria de Medi
Ambient i Territori; que tot això és totalment digne. Ara, també
és digne opinar sobre una pràctica que, al meu entendre, no
respon a la funcionalitat que hauria de tenir un grup
parlamentari en un parlament democràtic. 

I, a part, a totes les preguntes que la Sra. Diputada -les
poques preguntes, quatre que jo recordi concretes- m'ha
formulat, totes quatre, absolutament totes quatre, han estat
contestades íntegrament al llarg de la meva compareixença. 

Per tant, en aquest sentit, que quedi palès i manifest que tot
allò que se m'ha plantejat tan bé i tan extens com he sabut, he
intentat respondre-ho. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller, agraïm la seva assistència en aquesta
comissió, també a les persones que l'han acompanyat. 

I no havent més assumptes a tractar, aixecam aquesta sessió.

Ens donam deu minuts per començar la compareixença
següent.
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